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EDITORIAL

,

E

La societat mallorquina ha dit prou

L
' exit del Correllengua i de la cadena humana del 8
de maig a Palma, en el marc de la Diada per la Llen

gua i l'Autogovern convocada per l'Obra Cultural
Balear i un ampli conjunt d' entitats i personalitats de la
vida pública mallorquina, és·difícil d'ignorar fins i tot pels
que haurien desitjat el seu fracaso Hi ha hagut una tasca

important de mobilització i d' organització, pero també hi

ha hagut una resposta social que posa en evidencia la sen

sibilitat d'un ex tens sector de la població cap a la possible
destrucció del principal patrimoni cultural de la nostra

comunitat.

La resposta a la convocatoria del dia 8 de maig és un

clam per la manca de vergonya cívica i la ignoran
cia institucional, un rebuig a l'hostilitat deIs gover

nants -i ningú no pot dubtar de quin color polític han estat

en la immensa majoria de casos aquests govemants- cap
als valors de la cultura de les Illes Balears. La coinciden
cia amb el procés electoral tan sols ens duu a la reflexió
sobre el futur i ens fa conscients que en democracia tota

forca col-lectiva que aspiri a provocar canvis en qualsevol
sentit també ha de tenir necessariament una traducció elec
toral. Perque les dificultats de la llengua catalana a les Illes
Balears no són el resultat de cap procés "natural" o de la
lliure acció de la vida de les llengües i les cultures, són el
resultat de les accions de govem castellanitzadores, de la

imposició, de l'odi o el menyspreu cap a tot factor d'iden
titat nacional del nostre país. I el que és greu és que des de
la implantació del regim autonomic, l'any 1983, aquestes
actituds han estat les predominants en el Govem balear.
Aixó és el que es tracta de canviar.
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s cert, com deien els manifestants del dia 8, que la

llengua catalana esta en perill, que no es fa prou per

promoure l'ús del catalá, que no es té cap iniciati

va per integrar els nous residents -ans al contrari, se'ls vol

emprar com a la infanteria dels moviments antimallor

quins-. És cert que la Llei de normalització lingüística s'ha

incomplert d'una manera flagrant. És cert que els poders
públics ni han adoptat les mesures pertinents ni han proveit
els mitjans necessaris per fomentar l'ús de la llengua cata

lana en tots els ambits i activitats de la vida social. EIs

govemants més aviat han volgut incidir en exclusiva sobre

tots aquells aspectes contraris a la pervivéncia de la llen

gua: sobre els factors de divisió i debilitament -les famo

ses "modalidades"-, sobre una pretesa "no imposició"
obsessiva que amaga la imposició flagrant del castella o

esgrimint un problema deIs irnmigrants no catalano

parlants, quan el problema és .únicament seu, fruit de la

seva servitud a un model cultural provincia i despersona
litzador.

E
I Correllengua, la Diada, el I Congrés de Llengua i

Ensenyament a Mallorca, expressen una clara iden

tificació dels problemes i un lúcid diagnostico No

es va contra ningú, el que es diu amb fermesa és que "són
en perill uns valors que dignifiquen la persona humana i

que són patrimoni de tots els mallorquins de naixement o

d' adopció". EI perill és tan greu que no podem deixar de

reaccionar. I aquest moviment cívic, que surt d'una llarga
experiencia de treball social, cultural i educatiu, no pot
oblidar la importancia del camp de decisió institucional i
situar el problema de la llengua en un món difús i confu
sionari. No, el catalá no retrocedeix per cap fatalitat ine

xorable, els que amenacen el futur de la llengua tenen

noms i llinatges. Per aixo la societat mallorquina els ha

volgut fer saber que ja n'hi ha prou.
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Les dades sobre les IlIes Balears que ofe- Ilengua ais diferents ambits de la vida: el
reix una enquesta del Centro de Inves- familiar, I'escolar, al carrer, etcétera. de la

tigaciones Sociológicas, analitzades en qual cosa es pot deduir que la Ilengua
profundidat per Joan Melia, donen una catalana es troba a I'UCI. El Mirall publica
situació preocupant de la Ilengua catala- un primer informe sobre I'estat de la Ilen
na a la nostra societat. El dossier aporta gua catalana, que continuara, amb una

una important informació sobre l'ús de la segona part, en el proper número.
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causa del castella. 8Aquesta abséncia

de problemes lingüístics pot ser a

causa, per una banda, de la facilitat de

comprensió del catalá pels parlants
d'altres llengües romaniques. Pero, i

de forma més contundent, per la ine

xistent necessitat de saber el catalá

per viure a les mes, sobretot en alguns

Les dades sobre les IlIes Balears que ens ofereix I'en

questa del "Centro de Investigaciones Sociolóqicas" '

(CIS) del mes d'octubre de 1998 ens permeten dis-

posar d'informació sobre la situació de la Ilengua
catalana a la nostra societat, encara que eis resultats

s'hagin d'agafar amb moltes precaucions.?

La lIengua a les Balears
Comentaris de I'enquesta del CIS

A
ixí i tot, podem tracar a

grans trets una panorámica
global, que ens mostra una

societat amb un elevat component
poblacional d' origen irnmigrant, on la

població d' origen autocton es mantén

majoritaria (63.6%)3, i on eIs qui sa

ben parlar en catala representen una

majoria encara més amplia (71.7%).
La secular persecució política i social
de la llengua propia del territori es

manifesta en diverses ocasions; per
exemple, en la baixa proporció de per
sones que hi saben escriure (31,3%)4,
en la facilitat amb que els autóctons
abandonen la seva llengua en les rela
cions interpersonals en que hi poden
intuir possible conflictivitat, en l'alta

percepció social que no hi ha necessi
tat de coneixer la llengua catalana per
viure a les mes ...

s EIs catalanopar
lants en les situacions en que parlar en

catalá no pot ser interpretat com un

trencament deIs Mbits convencionals

(familiarment, amb amics ... ), majori
tariament tendeixen a usar-lo. Hi ha
un procés, potser excessivament lent,
d'integració de la població d'origen
irnmigrant (sobretot en el marc de les

segones generacions). També és evi
dent que el major coneixement del
catala suposa una actitud més favo
rable a acceptar situacions de norma

litat lingüística i d'indiferencia davant
l'alternativa d'escollir, com a recep
tors, entre el catala i el castella. És im

portant destacar que repetidament s' e

videncia que les expectatives d'ús (als
mitjans de comunicació, a l'escola ... )
de la llengua catalana entre eIs en

questats són més elevades que el
nivell que la realitat ofereix, la qual
cosa mostra una societat que, en con

junt, permetria, encara que no ho exi

geixi explícitament, unes mesures de

planificació lingüística més avanca
des que les actuals. D' altra banda, cal
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esmentar el fet que domina la creenca

que la llengua catalana a les Illes Ba

lears segueix un procés de normalitza
ció lingüística.f
Aquestes són algunes de les conc1u

sions a que podem arribar observant

les dades de l' enquesta, que a conti
nuació analitzarem amb rnés atenció.

LA SOCIETAT PERMETRIA

UNA PLANIFICACIÓ LINGüíSTICA
MES AVANC;ADA QUE L'ACTUAL

El coneixement del catalá
La majoria de les persones que no han
nascut a les mes Balears no han ten

gut problemes d'integració per la

qüestió lingüística.? Encara que no

s'expliciti, hem de considerar que la

gran majoria deIs qui diuen haver-ne

tengut es deuen referir a problemes
per no saber catala, perque, tenint en

compte l'origen hispa de la gran ma

joria dels irnmigrants, no deu ser a

indrets. Les dades de l'enquesta del

CIS corroboren aquesta interpretació:
només eI7,8% deIs enquestats conside
ren que les persones que viuen a les
Balears i no entenen el catalá tenen

moltes de dificultats per moure's nor

malment en la vida quotidiana; el

43,8% consideren que no en tenen cap.?
La proximitat estructural del catala i
el castella pot explicar que, en les cir
cumstáncies sociolingüístiques que

Coneixement de la lIengua catalana
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coneixem, només el 7,6% dels en

questats manifesta no entendre el ca

tala. Aquesta dada suposa que, si els
no nascuts a les Balears representen el

36,4%, un percentatge important dels

irnmigrants ha adquirit aquesta ha

bilitat.1o
EI 71,7% dels enquestats manifesta

que sap parlar en catala. Per tant, el

8,1% dels qui el saben parlar no ha
nascut a les Balears.'! Des d'una altra

perspectiva, es pot afirmar que la

diferencia entre els qui són fills de

progenitors nascuts ambdós fora de

l'area de parla catalana (37,8%) i els

qui no saben parlar en catalá (28,3%),
suposa que una part considerable dels

irnmigrants de segona generació han

apres a parlar-hi, la qual cosa és, evi

dentment, positiva.
Les persones que el saben escriure

representen una minoria (31,1 % ).
L' abséncia de la llengua catalana del

currículum escolar de la majoria de la

població explica aquesta dada.

Dels qui saben parlar en catala, la ma

joria es considera sobretot catalano

parlant (57,5%), i una quarta part, eas

tellanoparlant (25,4%). Per tant, con

siderant que els que no saben parlar en

catala també es consideren castellano

parlants, sobre el total de la mostra els

qui es consideren castellanoparlants
representen eI'46,5%. EIs qui es con

sideren equilibradament bilingües són

una minoria (11,6% sobre el total).'?

Llengua de I'escola a que assisteixen

eis qui saben parlar en catala

Ne i altres resp, 5,9

+ castella 10,3

Tot castella 71,4

EL M1RALU102
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La família

Entre els qui saben parlar en catala,
com és logic en circumstancies so

ciopolítiques com les nostres, són

majoria els qui tenien el catala com

a llengua familiar (71,2%). Aquesta
dada és molt proxima a la suma dels

qui es consideren sobretot catalano

parlants o bilingües (73,7%), la

qual cosa fa intuir que hi ha d'haver

una forta relació entre les dues va

riables, i, en conseqüéncia, és prou
elar que I' entorn extrafamiliar no

descompensa a favor del catalá, si

nó a favor del castella. En aquest

mateix sentit apunta la dada que, entre

els qui saben parlar en catalá i que,

quan eren infants, a ca seva els parla
ven les dues llengües, només el 16,7%
va comencar a parlar en catala i, en

canvi, el 55,6% ho féu en castella.

L'escola
Per a gran part (41,3%) dels qui a casa

seva no els parlaven en catala, l' esco

la ha estat el principal ambit d' apre

nentatge d' aquesta llengua. EIs altres

ambits tenen un grau de prioritat molt

inferior.

A pesar d' aixo, pero, l' efecte castella-
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Llengua que eis catalanoparlants usen habitualment amb--

eis filis
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nitzador de I' escola es fa evident quan
podem comprovar que és de manera

molt més prioritaria el principal ambit
d' aprenentatge del castella per a la

gran majoria dels qui a casa seva par
laven en catala o una altra llengua.
Aquests valors ens demos tren que

l'escola ha actuat més a favor de eas

tellanitzar els catalanoparlants que no

de catalanitzar els castellanoparlants.
De fet ho demostren les dades que
diuen que el 71,4% va assistir a esco

les on tot l' ensenyament era en cas

tella, i només eI5,3% ho ha fet a cen-

8

tres on tot l'ensenyament era en

catala.!' Caldria veure que passa en

I' actualitat.
Només el 22,6% dels qui saben parlar
en catala -16,2% del total de la mos

tra- diuen haver rebut ensenyament
en catalá (un poc, la meitat, quasi tot,
o tot). En canvi, e131,1 % dels enques
tats diuen saber escriure en catala. Es

pot afirmar, per tant, que quasi la mei

tat dels qui saben escriure en catala

n'han aprés fora del sistema escolar.

EIs usos socials
EIs 63,5% dels enquestats casats, o

que viuen en parella, i que saben par
lar en catalá, habitualment usen

aquesta llengua amb el conjuge, la

qual cosa representa un nombre lleu

gerament superior als que es conside
ren sobretot catalanoparlants (57,5%).
Així i tot, quasi un tere (29,6%) bi

usen el castella; una proporció més

alta, per tant, que la dels qui es consi
deren principalment castellanopar
lants (25,4%).
EIs enquestats catalanoparlants que
tenen filis mantenen molt majoritaria
ment el catala amb ells. El valor que
assoleixen és l' equivalent al que té la
suma dels qui se sen ten sobretot cata

lanoparlants i dels qui se sen ten bilin

gües (73,7%).
La majoria dels filis dels enquestats
parlen entre ells!" el catala, pero la
diferencia en relació amb el castella
no arriba a deu punts; els qui usen in
distintament les dues llengües repre
senten un valor molt més baix.
En el cercle familiar, i quasi segur en

tots els altres, no és gaire freqüent l'ús
de més d'una llengua amb un interlo
cutor; habitualment s'hi utilitza una

llengua o l' altra, pero en pocs casos

les dues.
EIs qui saben parlar en catalá, també
en les relacions fora del cercle fami
liar usen majoritáriament el catala en

les comunicacions orals; en canvi, en

les escrites l'ús del castella és priori
tari, encara que sigui per a usos poc
formals.'"
Aquestes dades mostren que l'ús
escrit del catalá es redueix moltíssim
en relació amb I' oral, efecte clar de la

EL MIRALUI02
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manca d' escolarització en catala de

gran part de la població. Així i tot cal

destacar que, encara que el 81,7% han
rebut tot o quasi tot l'ensenyament en

castella, els qui hi escriuen les cartes a

arnics catalanoparlants o les notes

personals se situen entre 15 i 13 punts
per davall; és una dada que cal valorar

en positiu perque suposa que la pobla
ció va per davant el que la institucio

nalització els ha oferto

Pel que fa als usos orals, amb interlo

cutors coneguts i próxims (farniliars,
empleats de botigues i de bancs) els

qui diuen usar sobretot el catala se

situen per damunt el 70%, que s'acos

ta molt al 73,7% (corresponent a la

suma dels qui es consideren sobretot

catalanoparlants o bilingües)."
En canvi, es produeix una reducció

significativa de 1'ús quan 1'interlocu

tor és una persona no identificada lin

güísticament. En contestar al telefon,
el 59,9% normalment ho fan en ca

tala; en adrecar-se a un desconegut, el

55,9. Ambdues xifres és mouen al

voltant de la que indica el percentatge
dels qui es consideren sobretot catala

noparlants. Es pot veure, per tant, que
el castella és percebut com a llengua
menys "marcada" quan es tracta d'u

sar-Ia en situacions de comunicació

lingüísticament no controlades com

pletament pel catalanoparlant.l?
Amb les arnistats, preferentment usen

el catala (61,4%), encara que també és

considerable l' ús equilibrat de les

dues llengües (17,4%). La llengua de

l' interlocutor, segons l' enquesta, no

condiciona la tria de les arnistats a la

major part (71,9%) dels entrevistats

que entenen el catala.l"
Entre els mateix grup d'entrevistats,

aquesta indiferencia davant la llengua
que usa l'interlocutor també es mani

festa com a forma majoritária en els

actes públics (rnisses, espectacles, IDÍ

tings polítics, etc.), encara que només

arriba al 43,5%. EIs qui prefereixen
que l' acte sigui en catala representen
el 22,9%, i el 32,9% prefereixen que
l' acte sigui en castella. És a dir, el

66,4% dels que entenen el catala

diuen que els és igual la llengua en

que es desenvolupa l'acte públic o

EL MlRALUl02
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II Catalá D Castella

per a molta gent, la lectura en catala

sigui una excepcionalitat major que
no, per exemple, assistir a actes en

catala o connectar amb ernissions de

televisió en aquesta llengua.
En tots els casos en que es valora la

llengua de preferencia; la majoria sol

ser la dels indiferents, excepte en la

lectura. En aquest eas, pero, la suma

dels indiferents i dels qui s' inclinen

per la lectura en catala conforma tam

bé la majoria (51,6%).
La relació entre l'oferta i l'acceptació
(o preferencia) de situacions i produc
tes que utilitzin la llengua catalana i,
en conseqüéncia, la necessitat d' incre

mentar-ne l'oferta, es demostra, per

exemple, en el fet que el consum de

televisió en catala és inferior als valors

que expressen el desig que en tenen els

enquestats, encara que els valors favo

rables a una preferencia pel catala

siguin ara relativament molt baixos.

Segons aquestes dades, la necessitat

de rnillorar l' oferta de televisió en

llengua catalana es fa evident si, com

a mínim, es pretén satisfer els desigs
actuals. En el mateix sentit s' hauria

d'interpretar la necessitat que la gent
pugui gaudir d'una major presencia
de publicacions de tota mena en ca

tala. No hi ha dubte que l'augment de

9

prefereixen que sigui en catalá.!? El

grau de coneixements de catala afecta

el repartiment dels valors d' aquesta .

pregunta.
Entre tots els grups l'opció majorita
ria és la que és indiferent a la llengua
usada, excepte entre els qui només

l'entenen que s'inclinen clarament

(73,5%) a afirmar que prefereixen el

castella. A més, entre els qui la parlen
i llegeixen (tant si la saben escriure

com si no) els qui prefereixen que
l' acte sigui en catala són més que els

qui prefereixen que sigui en castella.

És a dir, segons aquestes dades, com

més coneixements de llengua catalana

tenen els entrevistats més accepten l'ús

de les dues llengües i, en conseqüéncia,
més a favor de l'ús del catala estan.

Una correlació semblant amb la varia

ble de coneixements de catala es pro
dueix amb el valor de la llengua pre
ferida a la televisió, encara que en

aquest eas la proporció dels qui s'in

clinen per la indiferencia són supe
riors i a favor del catala, inferiors.

La diferencia de predilecció per la

lectura en castella o en catalá encara

és més favorable al castella. Sens

dubte la major oferta en aquesta llen

gua (sobretot en productes de gran
consum: premsa, revistes, etc.) fa que,
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Llengua preferida en eis actes públics segons eis coneixements de catalá

29,9 49,7 20,4 29,1 54,7 15,4
Parlen i escriuen Parlen i lIegeixen

24 41,3 29,3
Parlen

4,1 22,4 73,5
Només entenen

II Catala 11= D Castella

Llengua preferida per veure la televisió segons eis coneixements de catala

18,4 59,2 21,8 8,5 59 32,5
Parlen i escriuen Parlen i lIegeixen

II Catala

9,5 37,8 51,4
Parlen

1 31,6 67,3
Només entenen

D Castella

Llengua en qué prefereixen lIegir

--

--

--

--

II

I I

Catala 10,1 Indiferent 41,5 Castella 48,4

10

l'oferta en qualsevol d'aquestes Mees

suposaria un increment de prefe
rencies a favor de la llengua catalana.

La percepció de la situació sociolin

güística
La majoria dels enquestats consideren

que la llengua catalana s'utilitza més

en l'actualitat que fa 10 anys i que d'a

quí a 10 anys s'utilitzará més que ara.

Aquesta percepció positiva pel que fa

a la pervivencia del catala, contrasta

amb l'opinió de gran part dels qui es

dediquen a analitzar la situació socio

lingüística de les mes B alears des de

perspectives científiques. L' explica
ció d' aquesta divergencia de parers
ens sembla relativament senzilla. La

majoria de la població és conscient

que en l' actualitat la llengua catalana

és present en alguns ámbits d'ús que,
fins no fa gaire, li havien estat prohi
bits (administració pública, escola,
mitjans de comunicació ... ), i com que
no s' adonen de la transcendencia del

retrocés que experimenta en ámbits

que fins no fa gaire li eren practica
ment exclusius (principalment en l' ús

social interpersonal en determinades

Mees i en determinats sectors de

població), valoren únicament el sentit

positiu del procés.
En aquest mateix sentit (a pesar que,
com hem vist més amunt, el 43,8%
dels enquestats creuen que els que
viuen a les Balears sense entendre el

catalá no tenen cap problema per dur

una vida quotidiana normal) 20, el

49,3% es mostren d'acord amb l'afir

mació que actualment a les Balears és
més fácil trobar feina si saben catala."

.

La projecció de I 'ideal

La majoria dels enquestats es mostren

d'acord amb una situació de presencia
social de la llengua catalana més ele
vada que l'actual.
El 67,9% consideren que ha d'exigir
se el coneixement del catala als fun

cionaris, el 83,7% creu que tothom

que hi fa feina, com a mínim, l'hauria
d'entendre. El 92,2% afirma que els
serveis públics haurien d'usar tant el
catala com el castella.
En els centres oficials el 39,7% dels

EL MlRALUl02
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enquestats preferirien ser atesos oral

ment en castella; el 34,7%, en catalá;
i la llengua d' atenció és indiferent al

24,3% (era una resposta que no s'ofe

ria). EIs impresos per emplenar els

prefereixen majoritáriament en cas

tella (59,4%); el 13,1 %, en catala; al

18,4% els és indiferent; i eI5,9, en els

dos idiomes (aquestes dues respostes
no es llegien).22
Pel que fa a la presencia del catala com

a llengua vehicular de l'ensenyament

obligatori, les expectatives dels en

questats es tan elarament per damunt el

que es dóna en realitat. L' opinió majo
ritária coincideix amb el decret de mí

nims, que situa la presencia del catala

en el 50% de les materies, la qual cosa

és lluny de realitzar-se.

EIs que són partidaris que tot l' ense

nyament es faci en catalá o majorita
riament en catalá representen el 13,4%.
Pero en una altra pregunta de la matei

xa enquesta el 17,8% es mostrava d'a

cord amb l' afmnació que a les escoles

públiques de les Balears l'ensenya
ment ha de ser només en catala.

Conclusions

Dels resultats d' aquesta enquesta,
se'n desprenen una serie d'indicis que
haurien de ser d'utilitat per a qualse
vol planificació lingüística que pre

tengui avancar en el procés de norma

lització lingüística de les societat de

les mes Balears.

Sembla elar que amb molta facilitat,
amb l'ajut d'una campanya de clarifi-

Quina ha de ser la lIengua vehicular a I'escola

+ castella 15,5

g

+ catala 8,7
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39,9 57,4
Castella

Llengua preferida per veure la televisió i lIengua
en que preferentment la veuen (eis que almenys entenen el catalá)

En comparació a fa 10 anys, ara la lIengua catalana s'usa ...

D'aquí a 10 anys, la lIengua catalana s'usara ...

+

NS/NC

10,3 9,9
Catalá

49,3 28,8
Igual

NS/NC

+

10,8 46,9 20,9 10,8 21,340,2 38,7 10,4
Futur

en catalá de tots els illencs, etc.

Ha quedat elar també que el grau de

presencia de la llengua catalana en

l'entom familiar és elau en el seu pro
cés de consolidació com a llengua
propia de les noves generacions d'in

fants. En aquest sentit cal que els

pares i mares, tant d' origen autócton

com irnmigrant, s'adonin de la impor
tancia que el seu comportament lin

güístic (quantitativament i qualitativa
ment) té sobre el futur dels seus fills i

del conjunt de la societat; l' actuació

sobre els matrimonis formats per con

juges de procedencia mixta és prio
ritaria per frenar el procés de substitu

ció que actualment domina.

En les dades és prou perceptible que
la imatge que té la majoria dels ciuta

dans de quina hauria de ser la situació

del catala és bastant superior a la rea-

11
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z

�
z
o
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cació d' objectius i de motius, la gran

majoria de la nostra societat seria

capac d'identificar-se amb una inter

venció institucional més decidida que
l'actual a favor de la normalització

lingüística. En poden ser exemple, un

major ús del catalá com a llengua pre
ferent per part de les institucions pú
bliques, actuacions encarninades a

facilitar la integració de la població
d'origen immigrant (sobretot de les

segones generacions) que superin els

límits del medi escolar, afavorir l'apa
rició dambits de lleure, de comunica

ció i de treball en que la llengua cata

lana tengui una presencia preferent,
que neutralitzin la forta recessió que

experimenta en determinades activi

tats socials fora del cerele familiar,
I' increment de mesures que facilitin

l' augment de competencia lingüística
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litat, encara que se situi: per davall el

que, a parer de molts sociolingüistes,
faria falta per poder garantir-ne la
continuitat social. 23 Fa falta invertir

esforcos per aclarir quina és la situa
ció real i quines son les necessitats de

planificació per garantir les quotes de
normalitat al voltant de les quals,
segons les dades del CIS i d'altres
fonts (p.e. Meliá 1997), hi ha una am

plia coincidencia.

Joan Meliá
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Notes
1 La base de l'enquesta són 473 entrevis
tes personals realitzades a distints punts de
les mes a persones de 18 o més anys. Tec
nicament l' error estimat per al conjunt de
la mostra és de ± 4,6% per a un nivell de

confianca del 95'5%.
2 Hi ha una dada que ens aconsella aques
tes precaucions. Quan se'ls pregunta quin
partit varen votar a les eleccions general s

del 3 mare de 1996, les respostes són les

següents (el % es refereix al conjunt dels

qui especifiquen el partit votat): EU,
6.7%; PP, 52.9; PSM-ENE, 3,2 ; PSOE,
34.5%. El resultats reals (Amengual &
altres, 1998) foren: EU, 7.7%;PP, 45.1 %;
PSM-ENE, 5.7%; PSOE, 35.9%. Es pot
veure, per tant, que en l'enquesta el PP
surt amb un increment del 7.8% sobre els
resultats reals. En canvi totes les altres
opcions en l'enquesta són inferiors als
valors que varen obtenir en les eleccions;
la diferencia major és produeix en l'opció
PSM-ENE, que en l'enquesta esta situada
2.5 punts per davall eIs resultats reals. És
raonable, per tant, tenir precaucions amb
eIs resultats de I' enquesta sobre la situació
lingüística, sobretot si tenim en compte
que les majors diferencies en un sentit i en

l'altre es produeixen en eIs partits que, lin
güísticarnent, representen les posicions
més distants.
3 També es bo tenir en compte que 54,5%
dels enquestats són filIs de matrimonis en

que ambdós conjuges han nascut a territo
ri de parla catalana.

12

4 El 94,9% saben escriure en castella.
5 EI43.8% dels enquestats consideren que
els qui hi viuen i no entenen en catala no

tenen cap dificultat per moure's amb nor

malitat en la vida quotidiana.
6 Només ellO,8% de la població entrevis
tada creu que d' aquí a deu anys l'ús de la

llengua catalana haura disminuit.
7 Dels 179 enquestats no nascuts a les

Balears, només el 31.4% manifesten haver

tingut problemes amb la llengua quan arri
baren a les mes. En l'actualitat diuen te

nir-ne ellO.7%.
8 EIs nascuts a la resta de les terres de par
la catalana també s'han de alinear al cos

tat dels qui no han tengut problemes i no

en deuen haver tingut ni pel castella ni,
logicament, pel catala.
9 Ellloc de residencia dels entrevistats deu
condicionar la resposta a aquesta pregun
ta. EIs qui viuen a Menorca o a la Part Fo
rana de Mallorca (amb una presencia am

biental del catala més elevada que la resta

del territori illene) deuen creure més en

l'existencia de dificultats que eIs qui viuen
a Palma o a Eivissa.
IO Per tenir unes dades més precises, cal
dria descomptar els procedents de Catalu

nya i del País Valencia.
II Altra cop, caldria saber quina proporció
d' aquests han nascut a la resta deIs PalSOS
Catalans. Per dades d'altres enquestes és
al voltant del 14% del total de la població
immigrant. Per tant, si partim de la hipo te

si -excessiva- que tots aquests saben par
lar en catalá, només n'haurien aprés a les
mes al voltant del 3,5% dels immigrants.
12 Si únicament tenim en compte els nas

cuts a les Balears, eIs qui es consideren

principalment catalanoparlants són el
65,2 % i eIs qui es consideren més caste

llanoparlants són el 18,8%.
13 A més, eIs qui han assistit a centre on

tot l'ensenyament era en catala (necessá
riament població jove), com a mínirn han
tengut I' assignatura de llengua espanyola;
en canvi, una bona part deIs qui han assis
tit a centres on totes les assignatures eren

en castella, no han tengut ni l' assignatura
de llengua catalana.
14 Només tenim en compte els qui tenen
més d'un fill.
15 Les situacions estudiades van referides
a usos oral s i escrits. Orals: En parlar amb
eIs que viuen a ca seva (Familiars); a les
botigues en anar a comprar (Botiga); en

contestar al telefon (Teléfon); en demanar
qualque cosa a un desconegut al carrer

(Descon.); en demanar qualque cosa a un

policia municipal (pmun.); en anar al banc
(Banc); a la feina, en ellloc d'estudis (Fei
naJEst.). Escrits: en escriure una carta a un

arnic que sap el catala (Carta); en prendre

notes per a ús personal (Nota pers.).
16 Són uns valors molt semblants als qui
diuen que parlen (o parlaven) habitual
ment en catalá amb el pare (71,9%) i amb

la mare (72,6).
17 Més que saber en quina llengua parlen
amb un policia municipal, hauria estat

veure quina llengua solen usar amb un

guardia civil o un policia nacional; els

prototips socials en relació amb uns i

altres són molt diferents. En altres estudis

(p.e. Melia 1997) es veu l'important retro

cés que té el catalá amb guardies civils i

policies nacionals, que no es manifesta
amb policies municipals.
18 El 17,6% prefereixen relacionar-se amb

catalanoparlants; el 10,5% amb castella

noparlants. Aixo representa que el 39,5%
dels que es consideren sobretot catalano

parlants prefereixen relacionar-se amb
amics afins lingüísticament: mentre que
entre els que es consideren principalment
castellanoparlants només són el 24,5%.
L' explicació deu ser que els Mbits socials

vigents, en intercomunicacions entre hete

rolingües, els que solen haver de canviar
de llengua són els catalanoparlants; per
tant el que eIs assegura no haver-ho de fer
és que la comunicació s' estableixi amb

persones catalanoparlants.
19 En total són 290 persones que opten per
una d'aquestes dues opcions; 41 més dels

qui es consideren sobretot catalanopar
lants o bilingües. D'aquí es pot deduir que
una part (21,9%) dels qui es consideren
més castellanoparlants o no saben parlar
en catala, com a mínim, eIs és igual la

llengua que s'usa en els actes públics. I
aixó mateix passa entre el 48,7% dels qui
es consideren sobretot catalanoparlants.
20 També el 43,8% consideren que en te
nen "algunes", i el 7,8% que en tenen mol
tes.
21 El 33,8% discrepa d'aquesta afirmació.
Sens dubte seria pertinent saber al distri
bució d' aquesta valors entre els catalano
parlants habituals i la resta d'entrevistats.
En altres estudis, l'acord amb afirmacions
com aquestes és superior entre els qui no

saben parlar catalá.
22 EIs qui els prefereixen en catala o els és
indiferent representen el 31,5%, practica
ment equivalent al valor dels qui el saben
escriure (31,1 %). És obvi per tant el sentit
d'aquesta resposta per a la majoria dels en

questats: "com voldríeu escriure vosaltres?"
23 N'és una mostra que només el 15,9% de
la població considera que la política lin
güística duita pel Govern Balear és insufi
cient i que el 24,3% diu que és excessiva.
EI 23,5 diu que és correcta (els qui consi
deren que no pot ser inferior és, per tant, el
39,4%).
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Les propostes electorals deis diferents partits
que es presenten a les eleccions autonórniques

tenen en comú una pretesa moderació i un mis
satge verd i ecologista.

Tots eis partits accentuen el
missatge ecologista i progressista

F
ins i tot el Partit Popular, que
es presenta amb el lema El

futur ens convé, vol trasmetre

la imatge que és un partit "respectuós
amb el medi ambient" i de centre. EIs
conservadors inclouen en el seu pro
grama la "utilització racional dels re

cursos naturals" i la "protecció del
medi ambient". EI PP fa una especial
incidencia en el fet de vendre als seus

electors el Régim especial balear

(REB) i en el fet que la Unió Europea
inclogui un sistema de compensació
de la insularitat.

EI PP, fins i tot, quasi passa del viatge
al centre al' esquerra perque el punt
cinque del resum del programa desta
ca que "el partit popular propugna la
construcció d'una societat progres
sista i participativa", un poc més
endavant hi afegeix que "el manteni
ment de l' estat del benestar, com un

dels grans guanys histories de l' estat

social i democrátic de dret, així com

I' ampliació del seu abast, és una de
manda a la qual el Partit Popular dó
na una resposta" .

L' apartat sete del resum del programa
gira cap a la toleréncia i diu que "el
Partit Popular defensa la tolerencia en

les idees, en eIs pensaments, en el
tracte amb eIs altres, com a pauta de

comportament democrátic que fa pos
sible la convivencia pacífica de la

societat balear i rebutja les actituds

intransigents i discriminatories". Per
si aixo no bastas, hi afegeix que "s' 0-

posa activament a la manipulació de
les ideologies i a la discriminació per
raó d'idees". Un tema que crida l'a
tenció és que el PP, quan parla del PIa
de transports -segons el resum del

ambit d'actuació".

Quant a educació, promouen poten
ciar la formació professional i cons

trucció de més centres escolars. Re
ferint-se a temes culturals, el progra
ma del PP destaca que es creara una

xarxa de pares arqueologics.
El Partit Socialista de les Illes Balears

EI PP diu que no fará cap autopista i

que impulsara el transport públic

programa electoral que s'ha repartit
massivament-, assegura que no fara

cap autopista. Fara de tot menys auto

pistes. Impulsara el tren, el transport
públic, un tramvia, de tot menys una

autopista.
EI PP aposta també per un Pacte Lo
cal per acostar l' Administració

municipal al ciutadá i també per la
creacio d' un fons de compensació
municipal per "potenciar la capacitat
d' actuació deIs municipis en el seu

(PSIB) fa un resum del seu programa
electoral amb cent propostes sota el
lema Amb tu. EIs socialistes prometen
crear més places escolars de O a 3

anys i destinar un 25 per cent d'habi

tatges de promoció pública a joves.
La prosperitat social i económica és
un dels eixos principals del programa
socialista i prometen que s' incremen
taran eIs centres d' atenció primaria,
habitatges en régim de lloguer i un pIa
contra la pobresa il' exclusió social.

El PSM proposa ampliar I'espai
radiofónic en lIengua catalana

Funcionaris i parats espanyols es mobilitzen per evitar que un cristia sigui penjat en públic
per expressar les seves idees religioses.

22 anys de presó per curar un malalt.

Sigui quina sigui la teva edat o professi6 pots fer
possible que la defensa deis drets humans sigui una

realitat. L'enviarnent de cartes a les autoritats i la
difusió de la informació sobre el eas van ser algunes
de les accions que funcionaris, parats, traductors i

Dos metges peruans van ser condernnats a 22
anys acusats de delictes de terrorisme per haver
ates professionalment un pacient acusat de

pertányer a un grup armat. Grácies a la labor
d'un vigilant d'obres, un pediatra, mestresses
de casa i professors, tots ells asturians, van ser

EL MlRALUl02

mestresses de casa, socis d' Amnistia Internacional,
van dur a terme per aconseguir l'alliberarnenl d'un
cristiá pakistanes condemnat a ser penjat després
d'haver discutit amb un rnusulmá i expressar les
seves idees religioses. Amnistia Internacional perrnet

posats en llibertat, Persones com tu fan possible
que la defensa deis drets humans no sigui una

utopia sinó una realitat. Amnistía Internacional

perrnet que la teva veu se senti, que el teu

esforc sigui útil. Fes-te soci i col- labora amb
la teva aportació económica o el Ieu treball.

que la teva veu se senti que el teu esforc sigui útil.
Fes-te soci i col-labora amb la teva aportació
económica o el teu trebaIl.

- --_ _ .. --_ _------- .. -----,

Vull fer-me soci aAmnistía lnternilcicnGl. sispl.... :
envjeu-me mes Í1foonació: 1
Nom_ •• _ .• __ _ _. _ _ _ _ .• __ •.. :

Adret;a__ • __._. ._.__ •• _ :
c.P _ __ .. _ _Ciutal_ _. ¡
�:";.:��OR�� 8· l' "da. J( Amnistía ¡
TclHon 91 no 1211 CW L!!!W.D.aclonal :

'-------------_ .. _-._-_ .. - _---_ _
.

13



REPORTATGE

En referencia a l'economía, els socia
listes assenyalen que "el nostre dis

seny economic té tres vessants: el pro
grés económic productiu, el benestar
social i el compromís ecologic, L' a

posta socialista passa per rellancar
l'econornia productiva de les Illes i

posar fre a l' economía especulativa.
Aixo interessa a empresaris i treballa

dors, aixó vol dir una economia per a

la gran majoria".
En programa del PSIB inclou el com

promís de revisar les Directrius d'Or
denació Territorial. En aquest sentit,

"impulsar les institucions autonomi

ques", a més a més de "reivindicar el
senat com a cambra de representació
de les comunitats autonomes",
PSM-Entesa Nacionalista presenta a

les eleccions un programa ecologista i

nacionalista, pero fa un especial inci
dencia en l'eficacia de la gestió l'hon
radesa. Aposten pel canvi del model
de creixement, a forca d'aturar el crei

xement, i per recuperar el turisme de

qualitat. Un punt especialment impor
tant per als nacionalistes és el foment
i comercialització deIs productes de

El PSIB promet revisar les
Directrius d'Ordenació del Territori

destaquen que "revisarem les DOT

segons el no-creixement urbanístic del

litoral, revitalització dels pobles de
l'interior i assumpció del desenvolu

pament sostenible com a criteri únic
d'actuació. EIs socialistes prometen
que "una nova Llei de sol rústic evi
tara la conversió de sol rústic en urba
nitzable" .

EIs socialistes presenten també un

programa electoral extens en materia
cultural. Destaquen que la seva opció
estratégica és el "bilingüisme inte

gral" i posen de relleu que "inclourem
mesures lingüístiques en el PIa d' aco

llida d'imrnigrants".
En referencia al model territorial, des

taquen que aposten pel model "d'estat
de caire federalista integrador" i per

Balears i la potenciacio del món agra
ri mallorquí.
Una altra de les propostes essencials
dels nacionalistes es la reforma del
sistema de financament autonomic.
En aquest sentit destaquen que "s'ha
de modificar la Llei de financament
de les comunitats autonomes. La pro
posta nacionalista passa per revisar
eIs criteris que determinen la partici
pació en eIs ingressos de 1'Estat ianar,
com a solució definitiva, a un sistema
de concert economic, semblant al del
País Base o Navarra.
EI medi ambient és un deIs temes que
més preocupa el PSM. En aquest sentit
destaca la potenciació de l' educació
ambiental, la protecció de la costa i la
modificació de la Llei d'espais naturals

per augmentar-ne l'abast.
EIs nacionalistes proposen la creació
d'una Televisió Balear amb un centre

basic de producció en cada una de les

illes. Així mateix es proposa ampliar
l' espai radiofonic balear en llengua
catalana.

Respecte a l'Adrninistració autonómi

ca, eIs nacionalistes preveuen l'Admi
nistració única i la desaparició pro
gressiva de l' Adrninistració periférica
de l'Estat.

Esquerra Unida-Els Verds fan una es

pecial incidencia en el seu programa
electoral en l' aspecte de dotar la vida

pública d'una major transparencia i

honradesa.
EU-EIs Verds fan una proposta perque
les B alears siguin considerades un fet
nacional diferenciat i demanen I' e

xistencia d'una policia autonómica.
Pero el seu programa es destaca per
les iniciatives en contra de la corrup
ció política i també del canvi del mo

del de creixement, a través de la pro
tecció del medi natural i la planifica
ció urbanística. Un deIs punts essen

cials del seu programa és la potencia
ció de l' educació pública i critica que
el govem actual s'ha dedicat a fer
concert amb eIs centres privats en de
triment de l'ensenyament público Un

gran apartat de les propostes de la
coalició d' esquerra ecologista és un

vast programa contra l'exclusió so

cial, que passa per la consolidació
dels sistemes de protecció. Quant a la
sanitat, critica les polítiques neolibe
rals i aposta per la potenciació de la
sanitat pública.

Antoni Oliver

MANUFACTURES EN PELL I MARROQUINERIA

CA N' ADRIA, S/N - STA. MARIA DEL CAMí
TELEFON 971 62 12 15 - MALLORCA

Jaume Salom Bover

salomart s.l.
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Maria A. Munar

"Han de tornar a Balears
amb inversions eis doblers
que se'n van a Madrid

"
Maria Antonia Munar (Barcelona, 1955),
candidata d'Unió Mallorquina a la pre
sidencia de la Comunitat Autónoma. Creu

que una part important deis dos-cents mil

milions de pessetes que se'n van a Madrid

de Balears per no tornar s'han de reinver

tir a les illes per millorar-ne les infraes
tructures. També proposa que I'IVA turís

tic es destini a pal-liar eis efectes negatius
de la superexplotació turística.

Que ofereix Unió Mallorquina en

aquestes eleccions?
La defensa dels interessos de Mallorca,
tenir un model territorial que es diri

geixi a tenir menys turisme i més qua
litat turística. Hi ha d'haver inversions
en materia d'infraestructures, recursos

naturals, protecció del medi ambient.

D'una vegada per totes s'ha de solu
cionar el problema dels Residus Solids
Urbans amb recollida selectiva, reci

clatge, compostatge i incineració. No

descartam la incineració, pero s'han de

impulsar altres polítiques.

excepcions, a Valldemossa hi ha una

urbanització aprovada i que es defen
sa per part del PP i que és tan gran
com el mateix poble, per tant, una

cosa és el que es predica i l' altra el

que s' esta fent. La política del pp en

materia de construcció esta a la vista

de tothom. EI model del PP és el que
s' ha fet fins ara.

I' excessiva activitat turística. D' a

questa manera, ja no seria necessária
l' ecotaxa per netejar platges i boscos,
desclassificar terrenys per protegir
territori, depurar aigües o potenciar
les energies alternatives.

Queden altres temes pendents, com

I'energia, I'aigua.
Hi ha hagut una manca de planificació
durant setze anys amb el Govem del
PP. No hi ha un model territorial,
s'han fet primer els plans sectorials
abans de les Directrius d'Ordenació
del Territori i el PIa territorial. Hi ha
una manca clara de saber per on han
d' anar les carreteres i les autopistes de
les nostres illes. No se sap on ha d'a
nar el tren ni per on ha de passar. No
se sap que s'ha de fer amb el transport
públic, tampoc no es té clar com s'ha
d' aconseguir l'energía ni com solu
cionar definitivament el problema de

l'aigua. Esta vist que quan s'acaba la
duen amb vaixell. Aixo no és planifi
car un model territorial, és apedacar la
situació. Es té un model economic

Que més destacaria del programa
electoral?

Hi ha dues propostes concretes impor
tants referents al tema economic. Les

propostes relatives a una millora de

les infraestructures de comunicació,
sanitat, ensenyament i teixit productiu
es poden duu a terme perfectament si
s' aconsegueix almanco el 50 per cent

dels dos-cents mil milions de pessetes
que cada any se' n van a Madrid i no

tomen a Balears. D'altra banda, pro

posam que els dobers recaptats a tra

vés de l'IVA que paga el sector turís

tic, xifrat en més de 18.200 milions de

pessetes, vagin destinats a compensar
els problemes que té sobre l' entom

Vosté creu que és sostenible el mo

del de creixement que ha impulsat
el Partit Popular?
Del que es diu de les DOT, el que es

ven, a la realitat hi ha una gran dife
rencia. Es parla de protegir el territo

ri, pero es poden dir exemples clarís

sims on el territori no s'ha protegit,
per exemple al port de s 'Estanyol es

vol fer un gran port amb més de 2.000
amarraments. Es parla de protegir,
pero en determinats municipis es fan
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productiu a partir de la venda del ter

reny i de l'illa.

Voste posaria algun sistema per limi
tar l'adquisició de propietat bruno
bílíáries per part d'estrangers?
Estant a Europa, amb un régim de lli
bertat de moviment i circulació, difí
cilment es poden trabar mesures per
evitar la compra de finques i cases

d' estranger . La solució ha de venir a

] 'inrevés. Partesc de la base que els

mallorquins venen les seves finques i

possessions perque no tenen altre
remei. No crec que e tigui en el seu

arum o voluntat vendre un patrimoni
que el ha arribat fa dos-cents o tres

cent anys. EI que passa és que una

mala política agrícola, basada en la

no-protecció del pagés i del propietari
de finques, ha fet que sigui imposible
de sostenir i per aixo es veneno Des
del govem 'ha de tenir la suficient
sensibilitat perque le finques no

iguin costoses i siguin un gravamen
per al propietari, que puguin ser

econornicament rendibles. I que en

lloc de vendré-les, s'ha de fer tot el

pos ible per ajudar a recuperar els

marges, les teulades, les parets, fer

campanyes de poda i neteja, tot aixo
de del mateix Govern. No es pot pre
tendré que la fora vila sigui el jardí de
tots el qui vénen i paguen.

Recomanar que es Ilogui i no que es

venguí, com va fer el batle d'Arta?

Aqu ta és una bona recomanació,
pero nomé ha poden fer si ho poden
mantenir. Amb un au normal no e

pot mantenir la finca ten la propie-

Maria Antonia Munar

tat, pero cada any has d'invertir en el
manteniment sen e treure' n res de

productiu. Per tant, més que dir "veste
no vengui" s'han de posar eis siste
mes perque no s'hagi de vendre, per
que sigui rendible la llenya, les amet

lles o la producció agrícola.

hem de donar a conéixer i protegir.
Una historia que s'ha de donar a co

neixer més que qualsevol altra cosa,
unes tradicions a preservar. També hi
ha el fet de la mallorquinitat, que la

gent se senti orgullosa de ser qui som,

pero només es pot sentir orgullosa si

sap qui éso És una realitat que aquest
saber qui és s'ha ignorat durant molt
de temps. Segons aíxo, es basteix el
nostre programa cultural, que és am-

Qoines propostes presenta Unió Ma

llorquina en materia cultural?
La base és: tenim una llengua que

AMB EL SUPORT DEL
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pli, gens sectari i que pretén arribar a

tots, des del teatre a l'opera. No ens

tancam en cap circuit concret ni prete
nem cap tipus de clientelisme, perque
creim que tots poden ser els nostres

votants.

crear problemes allá on no n'hi ha. El
Govern ha pretes, amb el tema Voltor,
crear un conflicte allá on no n' hi ha

hagut durant quinze anys. No tan sols
aixo, sinó que el Govern sembla que
oblida que ha estat subvencionant
Voltor durant tots aquests anys. Que
ara hi hagi tants de problemes no té

cap raó de ser, sinó és que sigui per
que hi ha una voluntat clara del Go
vern de dominar eIs mitjans de comu

nicació. Aquesta política cree que és

negativa perque, normalment, es toma
en contra de qui la utilitza.

esta fent molt bé, fora mida. No tan

sols intenten sortir als mitjans sempre,
sinó que volen evitar que hi surtin els

altres, i aixó és una política d' actituds

caciquils que, a la llarga, perque vi
vim en una petita illa on tot se sap, es

torna en contra d' aquell que esta in
tentant manipular.Li sembla convenient elevar el de

cret de mínims d'ensenyament en

catalá?
EI decret esta bé i el problema no és de

decrets, sinó de voluntats. Des del
Govern s'han de tenir les idees clares
en aquests aspecte i s'ha de ser molt

Quin futur veu en eis partits nacio
nalistes?

L'Estat espanyol, a partir de l' aprova
ció de la Constitució, va decidir que
Espanya seria la de les autonomies. A

partir d' aquí hi ha una clara voluntat
del poble espanyol i europeu que no hi

hagi majories absolutes. Per tant, sem

pre, el partit en el poder, de dreta o

d' esquerra, depen deIs partits naciona
listes. Hi ha dos nivells d' autonomies,
les de primera i les de segona. És a dir,
les que tenen una influencia en 1'Estat
i les que no. Les que tenen partits na

cionalistes i les que no en tenen. Per

tant, la nostra comunitat autónoma que
té, per historia, tots eIs drets, perque
tenim llengua, cultura propia, caracte

rístiques insulars i una economia més

que autónoma, perque el nostre motor

és el turisme, ha de decidir si vol ser de

primera o quedar-se a la coa de les au

tonomies. Si hi ha un partit nacionalis
ta fort, es pot tenir una influencia. No

podem quedar darrere amb tot el que
aixo significaria de perdua económica.
EIs ciutadans han d'entendre aixo.

" EI Govern ha creat un conflicte,
amb Voltor, on no n'hi ha hagut
durant quinze anys , ,
tolerant. Cree més en el dialeg de la
Conselleria amb els mestres i que es

fomenti el coneixement de la llengua
d'una manera agradable dins eIs cen

tres que no en la imposició per decret.
Es poden fer tots els decrets del món,
pero, si no es fan complir, no serveixen

per a res. Si no hi ha una capacitat per
convencer eIs centres, eIs professors,
no es va enlloc, no funciona. L' as

sumpte no és tant canviar lleis, normes

o decrets, com que s' acompleixin i, a

més, s'acompleixin amb ganes.

Es parla de més de mil milions de

pessetes de despesa publicitaria i

per subvencionar mitjans de comu

nicació per part del Govern. Que li
semblen aquestes xifres?
Va més enlla del que és raonable i des
del Govern s' estan gastant unes quan
ties molt exagerades en publicitat.
Pero, sobretot, és una publicitat enga
nyosa. No em preocuparia que es fes
sin inversions importants per donar a

coneixer la nostra illa, per donar a

conéixer a l' estranger quina és la nos

tra realitat, per fer publireportatges i

programes de tipus cultural per
fomentar la nostra llengua i la nostra

cultura. EI que passa és que es fa pu
blicitat sobre el fet que el Govern ho

Faria una coalició nacionalista de
cara a les eleccions generals?
Cree que s'hauria d'anar en coalició.

Antoni Oliver

Que faria voste amb eis repetidors
de Voltor que permeten veure ca

nals en catalá?
Personalment crec que no s'han de

5 O ANYS
AL VOSTRE SERVEI

� MULTIOPTICAS carrer deis Oms, 26
Tel. 971 72 15 57
07003 Palma de Mallorca
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"Hem viscutper salvar-vos
eis mots,

per retornar-vos el nam

de ca������."

Fidels a la nostra inquietut i vocació de suport a les diferents manifestacions culturals, FECSA-ENHER

patrocina la MOSTRA DE REVISTES EN CATA.LA, a la vegada que les felicita per la seva contribució

a la divulgació de la nostra llengua.
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"M tas
é I

'

-II'a as es mo t mes pen os

que Cañellas, perque és
més sectari "

Pere Sampol
Pere Sampol, candidat a la presidencia de
la Comunitat Autónoma pel Partit Socia

lista de Mallorca (PSM), creu que s'ha de

canviar el model de creixement, convertir

en estrateqics sectors com I'agricultura o

les energies alternatives i I'economia ba-

Com afronta el PSM el repte elec
toral?
Estam a punt de viure un canvi d'era,
no respecte al pas del temps, és a dir

el canvi del mil-lenni, sinó un canvi

social que repercutid. en la política.
La gent pren el sentiment de la solida
ritat i la sensibilitat pel medi ambient.

A Balears hi ha una preocupació per
la preservació del territori i per l' es

cassesa de recursos naturals. D'altra

banda, la nostra societat de cada vega
da també és més conscient que tenim

uns valors culturals, lingüístics i de

tradicions que hem de defensar. Aixó
només es fa des de l'exigencia de més

autonomia, d'un major autogovern.
També hi ha consciencia de patir una

discriminació económica i fiscal per

part del Govern central. Tot aixo con

figura unes expectatives de canvi

político La gent percep que una de les

forces polítiques que esta connectant

amb aquest nou sentiment que hi ha a

la societat és el PSM. Aixo s'ha tra

duít en unes bones candidatures muni

cipals i hi ha la sensació que el nacio
nalisme progressista del PSM és una

EL MlRALUl02

Quines polítiques es poden dur a

terme per fer aquest canvi?

S'ha d' utilitzar el potencial que ofe
reix el turisme com a activitat exigent
amb el medi ambient. EI turisme s' ha

d'utilitzar per potenciar sectors que
nosaltres consideram estrategics. Es

imprescindible potenciar el sector

agrícola i ramader. També és conve

nient fomentar una serie d' iniciatives

al voltant del medi ambient, com in
dústries de reciclatge i energies alter
natives. D'altra banda, s'han de fo
mentar uns determinats productes
culturals que han de tenir un mereat

exterior. La indústria tradicional s' ha
de fomentar, s'ha de promoure la

marca Mallorca i s'ha de promocio
nar, en qualitat i disseny.

sada en el medi ambient. D'altra banda,
creu que el PP ara té amb Jaume Matas

una persona més perillosa que Cañellas,
perque si Cañellas tenia, al seu parer, una

capacitat de convivencia política, Matas és

un sectari.

Quina análisi fa de la situació eco

nómica a les illes?

Resumint, he de dir que tenim una

economia desbocada, sense cap tipus
de control. Les actuacions governa
mentals, darrerament, han estat espe
ronejant més l'economia. En lloc de

frenar, han estimulat l' economia.
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forca emergent i que sera capdavan
tera en aquest canvi polític, si s' arriba
a produir, que cree que es produira.

Com es podria concretar aquest
canvi?

Aquest canvi s'ha de consumar en una

política progressista, amb una manera

de governar distinta de la de la dreta

tradicional, conservadora, que sempre
ha governat les principals institu

cions. El Govern que sorgira d'aquest
procés sera un govern fort que no es

doblegara davant de la discriminació

que dia a dia patim davant les institu

cions centralistes.

Hi ha una possibilitat real de can

viar el model de creixement?

Aquestes eleccions seran una mena de

plebiscit en el qual s' optara pel model

classic del Partit Popular, de creixe

ment economic basat en I' especulació
urbanística, consum de territori i in

crement de l' oferta turística, o per un

model economic més respectuós amb

els recursos naturals fragils que tenim

a les mes Balears.
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Pere Sampol

L'any 1998, l'ocupació en el sector

de la construcció va créixer més del

vint-i-quatre per cent. Ens hem d' as

serenar. Les institucions han de dei
xar de prendre decisions marcades
únicament per I'interes electoralista.,
Les dues grans mesures respecte al

territori, Directrius d'Ordenació del
Territori i Llei general del turisme,
no tant soIs no provocaran una dis
minució de l'activitat constructora

dins el territori que encara no estava

edificat, ni una disminució de l' ofer
ta turística, sinó que han ajudat a

incrementar la construcció il' ocupa
ció del territori no urbanitzat i pro
voquen un increment de l' oferta tu

rística, si no en places, sí en oferta
residencial. També s'ha de dir que
aquestes mesures no fomenten l'em

presa, sinó que fomenten 1'especu
lació.

CONSUM

TELEFON D'ATENCIÓALCLlENT: 902 42 42 60

I del PIa Mirall, que en diu?

És que a tot aixo s'ha de sumar la

inversió pública més gran de la histo

ria, que efectivament és el PIa Mirall.

Tenim una situació de manicomio Ai

xo s'ha de canviar. S'ha d'anar cap a

una diversificació de la nostra econo

mia, a potenciar el sector primari i a

donar suport a tot el que és la indústria

agroalimentaria. També hi ha una in

dústria relacionada amb el sector de

medi ambient que s'ha d'incrementar,
com per exemple les energies alterna

tives i el reciclatge. S'ha d'anar a una

suma de petites actuacions. No 'cree

en eIs plans estrelles, perque no aca

ben en res concret. El que s' ha de fer

és llanear una serie de petits estímuls

a dins tots eIs sectors, potenciar la

petita empresa familiar, el treballador
autonom. La suma d' aquestes petites
actuacions fa que s' aconsegueixin eIs

objectius estrategics. Aquesta és una

filosofia totalment distinta a la del
Partit Popular i a la de Jaume Matas,
que només creu en les grans opera
cions d' imatge, que queden en una

cortina de fumo

Que proposen en el tema sanitari,
educatiu?
Un deIs problemes que tenim és que
som una comunitat, un país, d'indica
dors económics elevats, amb unes

adminsitracions pobres, fruit d'un fals

concepte de solidaritat estés a nivelI
d'Estat espanyol. El fet de tenir un

indicador alt de renda per capita ha

provocat que tenguem un mal finan

cament de les competencies transfe
rides. Rem estat a la coa quant a in-
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versions públiques estatals. A conse

quencia d'aixo tenim un deficit de

serveis públics molt gran. Comencant
per la sanitat, som la que té menys
llits públics per habitant. Quant a edu

cació, s' acceptaren unes transferen
cies mal dotades económicament. Te

nim un deficit de cent mil pessetes
anuals per alumne i unes transferén
cies en materia universitaria també
amb una insuficiencia económica. La

nostra universitat és jove i s'hi han

d'implantar nous estudis, com medi

cina, ciencies de la salut, d' altres rela-

d' aportació solidaria al govem de

l'Estat, aquesta quota paga els serveis
comuns i cobreix la solidaritat amb les

regions de l'Estat menys afavorides.

Aquest sistema resoldria de forma de
finitiva els problemes de financament i
acabaria amb les reticéncies de comu

nitats riques i pobres. Mentrestant, s'ha
d' anar a una major corresponsabilitat
fiscal, s'ha d' assumir més tram de

l'impost sobre la renta i un tram sobre
els imposts que graven el consum,

IVA, hidrocarburs, etc., en definitiva,
s'ha d'augmentar l'autonomia fman-

" Hem defensat un sistema

econórnic semblant al del País Base

i Navarra"
cionats amb el medi ambient. Pero no

tan sols aixo, sinó que també tenim un

deficit intel-lectual important, perque
la universitat té, comparat amb el
nombre d'habitants, pocs estudiants,
s'esta per sota de la mitjana en comu

nitats de les mateixes característiques
demografiques,

Quin model fiscal i de finaneament
tenen vestes?
Hem defensat, i fms i tot així ho va

aprovar el Parlament l' any 1991, un

sistema economic semblant al que te

nen el País Basc' i Navarra. És a dir un

concert economic mitjancant el qual
s'implanta un sistema d'administració

única, cada comunitat autónoma recap
ta tots els imposts i pacta un quantitat

cera de les mes Balears.

Quina política lingüística farien?
Amb aquest terna s'ha d'actuar sense

repicar campanes. A l' ensenyament hi
ha d'haver més presencia del catalá, i
concretament a l'ensenyament privat,
perque al públic, gracies als profes
sors i els pares, és on hi ha una major
implantació de l'ensenyament en ca

tala. Després s'han d'incentivar els

mitjans de comunicació. Es gasten
molts de milions anuals en publicitat i

aquests recursos haurien de servir per
estimular els mitjans privats, escrits i

audiovisuals, perque incorporin pro

gressivament el catalá. Naturalment,
d' altra banda, I' Administració, arnés
de complir la Llei de normalització

lingüística, ha de llanear missatges en

positiu de cap a la societat per presti
giar 1'ús de 1'idioma, crear uns refe
rents socials que en canviín la concep
ció actual. Fins ara molts de ciutadans
continuen amb el castella o es canvien

al castella per una qüestió de prestigi
de l'idioma. Es tracta que 1'idioma de

prestigi sigui el catala. Per aixo, és

molt important que des dels sectors

governamentals s'utilitzi normalment
el catalá i s' inciti la gent que pot crear

mimetisme en I' ús de l' idioma que
exemplaritzi aquest ús. Seria, en aquest
sentit, molt important la contribució

d'artistes, intel-lectuals, famosos ...

Que pensa sobre que el Govern vol

gui comprar eIs repetidors de
Voltor?

Aquí hi ha un intent ben clar de Jaume

Matas de controlar tots els mitjans de

comunicació. La seva intenció és fer
desconnexions de TV3 sobre les que
tendria el control. D' altra banda, hi ha
una qüestió de taranná i és que Matas

i el seu equip han demostrat ser molts
més sectaris que Cañellas i el cañellis
me. Cañellas almenys convivia amb
els seus advsersaris polítics, Matas ha

implantat una veritable dictadura i

pensa que "tot el qui no esta amb mi

esta en contra meu" i o s'ha de con

trolar o eliminar. Ha declarat la guerra
aIs sectors que no s'han rendit i ha

declarat la guerra a Voltor en un intent

de tenir un control absolut de tota la

societat. Sempre he dit que Matas és

molt més perillós que Cañellas, per
que és molt més sectari.

Antoni Oliver

Gianni Rodari
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"EI pp es veu forcat a

presentar-se unit a Eivissa,
nosaltres ens presentam
junts de forma voluntaria"
Pilar Costa
Pilar Costa (Eivissa, 1967) és la candidata

de la coalició del Pacte Progressista a

Eivissa, que agrupa tota I'esquerra. La

coalició esta formada per PSIB, Esquerra
Unida, Eis Verds, Esquerra Nacionalista i

Esquerra Republicana de Catalunya. Pilar

Que representa la seva candidatura

a Eivissa?

És una candidatura unitaria de tots els

partits progressistes d'Eivissa i For

mentera. Ens presentam tots junts
per arribar a una majoria que permeti
un canvi polític a les institucions

d'Eivissa, que sempre han estat go
vernades pel Partit Popular amb

majoria absoluta. Cree que és l'opor
tunitat perque s' acabi una etapa con

servadora de la qual, personalment,
cree que se n' ha de fer un balanc més

negatiu que positiu.

Pot concretar un poc més aquest
balanc de la política conservadora a

Eivissa?

Es poden fer crítiques al PP en dife

rents materies, pero una de les més

destacables és la política urbanística

i de medi ambient. Eivissa ha estat

molt castigada des d' aquest punt de

vista per l' especulació urbanística.
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Costa, senadora pel Pacte Progressista des

de 1996, creu que el PP a Eivissa es veu

forcat a presentar-se unit, mentre que el

pacte ha pogut assolir un consens i la

voluntat ferma de presentar-se unit a les

eleccions.

, Hi ha una conscienciació sobre

aquests temes i la prova és que a la

manifestació convocada el passat
més de gener en contra de l'urbanis

me salvatge va ser la més nombrosa,
la més multitudinaria i la gent va dir

clarament prou a la destrucció. I es

va dir "no" a la destrucció del territo

ri, no tan sols per convenciment, sinó

perque veuen que hi ha una amenaca
de perdua de qualitat i aixo també

suposa una perdua del turisme de

qualitat. Fins i tot hi ha persones de

caracter conservador que veuen que
així no es pot continuar.

Quins altres aspectes destacaria de

la política que ha fet el PP?

No s'ha tingut cap cura en el tema lin

güístic, concretament a Eivissa. No

s'han destacat pel foment de la lien

gua catalana a Eivissa, a Formentera

sí que ho han fet milior. D' altra ban

da, la política que ha duit a terme el

Conseli d'Eivissa i Formentera ha

tengut mancances importants en ma

teria sanitaria, per exemple a Formen

tera, i no s' ha tengut en compte que
hem de patir una triple insularitat. Ara

sembla que el president Matas ha des

cobert Formentera i en espai de pocs
mesos hi ha anat quatre vegades, pera
cree que els formenterencs no són

beneits i veuen que estam a menys

d'un mes per a les eleccions. Cree que

aquestes visites no aporten a la liarga
res de positiu, el que s'ha de fer és

millorar realment les condicions de

les infraestructures de Formentera.

Que destacaria com a exemple de

política urbanística del PP?

La construcció d'una urbanització a

Sant Josep, a Cala Tarida, és una

monstruositat. El més polemic és el

camp de golf de Cala d'Or. El PP diu

que el paralitzará, pero no ho fara, i el

més preocupant és que a més del
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camp de golf es fara una oferta com

plementaria d' apartaments turístics.

Que pensa voste de les Directrius
d'Ordenació del Territori?
Des del Govern balear s' ha fet ban
dera del proteccionisme, pero el
mateix pp va retallar el seu projecte,
en una mostra del doble llenguatge:
d'una banda s'apunta al conservacio
nisme i d' altra no reflecteix aixo
realment a les DOT. Nosaltres dona
rem suport en el Parlament balear als

grups parlamentaris que modifiquin
les DOT, d' acord amb el document

que hem assumit tots els signants del
Pacte Progressista.

Quines expectatives veu de canvi?
Es respira un aire optimista en el sen

tit que qualsevol regeneració de la
vida política a Eivissa passa pel canvi,
per la substitució del PP a les institu
cions on presenta els mateixos candi
dats de sempre. Hi ha gent conserva

dora que no esta d'acord amb la polí
tica del PP, precisament perque la
troba massa conservadora. El projecte
nostre unitari pot donar com a resultat

aquest canvi.

Quines mesures proposen per aug
mentar I'autogovern?
Proposam algunes mesures de ca

racter autonomic per assolir unes

majors quotes d'autogovern. Un ma

jor autogovern no tan sols en l' ambit
de la Comunitat Autónoma, sinó

també que hi hagi una descentralit
zació del Govern cap als consells

insulars, que s' han de configurar

Pilar Costa

com el govern propi de cada illa, han
de tenir una capacitat normativa que
fins ara no han tengut. D' altra ban

da, la pugna que hi ha hagut aquests
darrers anys entre el Consell de Ma-

llorca i el Govern, perque han estat

de diferent color polític, ha tengut
com a conseqüencia que el Govern
ha buidat de competencies eIs con

sells insulars.
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Quines reivindicacions tenen da

vant Madrid?

S' ha de millorar el Régim especial,
encara que no és la panacea ni el

remei de tots eIs mals. Les mesures de

compensació de la nostra insularítat

han de ser efectives, s'han d'acomplir.
El Régim especial preveu que es erem

moltes comissions d'estudi, pero el

que s'ha de fer, encara que esta bé que
es erem comissions d' estudi, és que
les mesures siguin efectives, que hi

hagi una compensació real de la insu
larítat al transporto D'altra banda, el

fácil aconseguir un pacte per govemar
a totes les institucions. Si aquest fos
un projecte per estar a l'oposició, no

hi hauria hagut tantes dificultats,
s'hauria pactat més aviat, pero hi ha la

voluntat i la perspectiva que és un

pacte per govemar. Ha estat molt

positiva la voluntat de voler arribar en

aquest consenso En principi havia de

ser una agrupació d'electors, pero el

Partit Socialista demaná que fos una

coalició perque l'executiva estatal

així ho considerava. Cree que el pacte
no es podia supeditar a una qüestió de

" Proposam mesures

per assolir unes majors quotes

d'autogovern, ,
Regim especial no tan soIs ha de pre
veure descomptes en el transport, sinó

altres mesures. Nosaltres várem de

manar que fossin declarades d'interes

general determinades linies de trans

port de passatgers i ara, amb la situa

ció caótica que es viu en el transport
aeri, s'ha vist que n'hem sortit perju
dicats i que la nostra petició era per

que no es produís el que s'ha produit
ara amb la supressió de vols.

Ha estat difícil l'acord per poder
presentar aquestes candidatures

unitáríes?

Finalment, ens presentarem com a

coalició i ha estat un procés compli
cat. En un projecte tan ampli no era

si ens presentavem d'una forma o

altra. Encara que jo era partidaria de

l'agrupació d'electors, acceptar la co

alició ha estat possible perque queda
garantida la presencia dindepen
dents, el canvi d'agrupació a coalició

es va fer en un moment en que les llis

tes prácticament estaven tancades.

EI pp diu que és impossible posar
d'acord tants de partits i que si

governen sera un desgavell.
EI PP no és el més legitimat per fer

aquesta crítica perque en quatre anys
ha tengut tres presidents autonomics

diferents. EI president del PP a Ei

vissa va dimitir i deia que no hi havia

democracia. A diferencia del PP, nos-

altres anam a aquestes eleccions de

forma voluntaria, no de forma forcada,
en el PP d'Eivissa es veuen forcats a

anar junts, després de les baralles inter

nes, i nosaltres no hi anam d'una forma

forcada, sinó totalment voluntaria,
aquesta és la diferencia. Almenys tens

la seguretat que hi ha un treball previ
de consens i que aquest treball per
metra govemar. Durant aquests anys
hem consensuat la majoria de temes,
encara que, precisament per aquesta
voluntat de consens, a vegades hagin
aflorat les divergencies.

Si és presidenta del Consell conti

nuara com a senadora?

És difícil, si som presidenta del Con

sell, que em torni a presentar com a

senadora. Si som presidenta del Con

sell, m' agradaría dedicar-me només al

Consell. Encara que no hi ha una de

cisió presa, probablement en aquest
eas dimitiría com a senadora i seria

senador Isidor Torres, el primer for

menterenc que seria senador.

Com valora la feina al senat?

Estas en el Grup Mixt i aixo, a la

vegada que dóna una certa llibertat,
també et resta el suport i la infraes

tructura d'un gran partit. El grup
mixt té una gran varietat ideológica i

no sempre és fácil posar-se d'acord

per fer iniciatives. Has de cercar

suport deIs altres grups i no sempre
surten endavant les propostes. S'ha

de dir que el PP té majoria absoluta

al senat i que pot bloquejar moltes

propostes.
Antoni Oliver

Llibres
PEDAGOGIA - PSICOLOGIA - CIENCIES SOCIALS

Pge. Papa joan XXIII, 5-E • Geranis Centre - Tel. 71 3350. Fax 720444 • 07002 Palma de Mallorca.

mbat

EL MIRALU102 25



"SA
NOS
mA"

"SA NOSTRA" és una

entitat de persones per a

persones, gestionada sota

ets principis de qualitat
total i sempre orientada

cap a la satisfaccio del

client.

La confianca dels nostres

clients és un estímul cons

tant de superacio. Per

aixo, donam suport als

sectors que generen benes

tarper a la nostra cornu

nitat. Perque les Balears

son la nostra raó de ser.

CAIXA DE BALEARS



MISCEL·LANIA d'actualitat

Albert Saoner

La desaparició del pro
fessor Albert Saoner

Barberis ha estat una

perdua important per a

la Universitat de les
mes Balears i per a to

ta la nostra societat.

Professor titular de la
Universitat de les Illes
Balears des de l' any
1986, fou vicerector
d' Ordenació Acade
mica. El seu mestratge
va ser caracteritzat per
una qualitat i una ri

quesa humana fora del que és habitual. La seva frase "Es

pensa millor si penses amb algú. Com més alumnes, més
varietats de l' anima humana arribes a conéixer", expressa
prou bé la seva actitud. Sempre va mantenir una actitud
cívica i política coherent i crítica. La seva trajectoria
democrática i progressista el dugué a mantenir una posició
antifeixista. EI professor Saoner ha deixat petjada entre els
seus alumnes i entre tots els que el conegueren.

Aproximació al dialecte eivissenc

loan Veny ha publicat aquest llibre

sobre l'eivissenc (Editorial Moll,
col-lecció Tomir, 40), a partir
d'un article de 1977 que alhora

reelaborava una conferencia de

1974. EI professor Veny, que
havia recollit materials a través
de les enquestes 'de l'Atles

Lingüístic del Domini Catala i

del Léxico de los marineros

peninsulares, ha pogut apro-
fitar els materials de

l'Aportació al Diccionari

catala-valencia-balear

d'Enric Ribas Mari, entre

molts d'altres aportacions.
Tot plegat ens permet una

aproximació prou interessant a l'eivissenc,
"un dels dialectes catalans més dignes d'atenció" segons
Antoni Maria Alcover. Elllibre té una part important dedica
da a la situació del lexic eivissenc dins el conjunt dels parlars
catalans, les afinitats interbalears, els medievalismes, les

diferencies entre la llengua de Vila i la ruralia, les coinciden

cies amb el valencia, elllenguatge infantil i dels mariners, i

un apartat dedicat a la cultura popular. Una completa, i molt

recomanable, introducció al catalá d'Eivissa.
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EI I Congrés de Llengua i Ensenyament de Ma

llorca fou un exit de participació i de contenguts.
Més de 300 persones varen assistir diáriament a aquest

congrés convocat pel Moviment d'Escoles Mallorqui
nes. Nanda Ramon, del Departament de Catara de l'Ins

titut Antoni Maura, va resaltar l'amplitud de la partici
pació i el grau de coincidencia en la detecció del procés
accelerat de substitució de la llengua catalana.

L'ús del catalá a les escoles privades no acaba de

posar-se al nivell previst en el Decret de mínims. Dels

48.029 alumnes de Mallorca que cursen els seus estudis

en centres privats concertats, 12.708 reben els seus ense

nyaments sols en castella. Aquestes dades foren propor

cionades en el I Congrés de Llengua i Ensenyament a

Mallorca per Angels Cardona i Paulí Aguiló membres de

I'STE!.

En el conflicte del Kosovo no hi ha ni bons ni

dolents, segons un destacat alt carrec del Govern

Balear el problema esta en els nacionalismes desintegra
dorso Segons aquest senyor eIs serbis han estat els defen

sors de la cristiandat occidental front al perill otorna, ben

igual que els espanyols defensaren Europa de la moreria.

EIs musulmans són "diferents" i "no són de fiar" va afe

gir el dirigent del PP balear.

La notícia és esperanc;adora: "les zones no turísti

ques de les mes entraran en el mapa d'ajudes de l'Estat".

Aquestes setmanes els anuncis que ens pinten un futur

luminós ens ornplen de goig. Seguim llegint que aixo

seria possible entre els anys 2000 i 2006, que entre 1994

i 1999 no ha estat inclosa cap comarca de les Balears,

que el Govern Balear ho esta negociant a Madrid, que els

trámits depenen del Govern Central, que les altres comu

nitats posaran dificultats ... Miram la data del diari: 6 de

maigo Falta un mes per les eleccions. L' esperanca es

substituida per la indignació de veure tractar l'opinió
pública d'una manera tan provinciana.
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Enhorabona. i endavant!
La cadena continua ... !

.25.000 persones a la manifestació per Mallorca per la Llengua!

Entre tots hem aconseguit veure Palma es trobaven massivament a Eivissa, en

estibada de gent, el darrer vuit de maig, una Trobada d'Escoles, i a Formentera,
per una Cadena Humana en defensa de en una concentració festiva.
la Llengua formada per un mínim de Hem reclamat "uns governants que de-
25.000 manifestants! Abans, el Corre- fensin la Ilengua" ais ajuntaments, con

Ilengua havia travessat tot Mallorca, cin- sells insulars, Parlament i, sobretot, al

quanta nudis de població, amb 12.000 Govern balear: triau bé el 13 de juny!
corredors que duien la Flama de la Ara i després, ens farem escoltar: hem de

Llengua i una quantitat incomptable de continuar fent pinya, tots junts. Parti

persones que havient sortit al carrer a cipau en les noves iniciatives en defensa
veure-Ia passar. A la mateixa hora de la de la Ilengua i de Mallorca que l'OC8
Cadena Humana, eis amics de la Llengua posara en marxa des d'ara mateix.
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titular era eloqüent: Mallorca defien
de su lengua, més ho era la foto que
ocupava mitja pagina i en la qual es

podia veure un primer pla de la Flama
de la Llengua i un horitzó fet de gent.
Una pagina sencera també reproduía
el text del Manifest. A la darrera pagi
na ,del diari de l' endemá, Canamunt i

Canavali, que havien contribu'it a la
convocatoria de la Diada amb una de

les seves famoses tires comiques, n'hi
dedicaven una altra el dia després:
"Oído, una de lengua!!" (dit per un

Matas fent l'ofici de xef de cuina).
L'única fotografia de la portada d 'El
Mundo era també per a la Diada i el
titular deia Palma se convierte en una

cadena por la lengua. En pagines
interiors titulava que Miles de perso
nas exigen al Govern que defienda el
catalán i destacava la invitació de

Miquel Vicens i Antoni Mir als resi
dents estrangers perque sintegrin,
així com el fet que uns 300 alemanys

La Diada ais mitjans informatius

La Cadena Humana. notícia ¡ fotografia de primera pagina a Diario de Mallorca, El Día del Mundo, Ultima Hora, Diari de Balears,
Majorca :Daily Bulletin i avenea primera pagina a I'AVUI.

I ressa obtingut per la Diada, a

la premsa escrita va ser impor
tant i comparable al que va

obtenir el Mosaic Huma de 1996, que
va estibar la placa Major.
EIs cinc diaris mallorquins (incloent
hi el diari en anglés) duien la notícia a

portada. amb titulars destacats, acom

panyats d'espectacular fotografíes a

tot color (i mai millor dit, perque la
Cadena a ser una festa de reivindica
ció d emocions i de color ).
Al Diari de Balears era rúnica foto de

portada i el titular destacava que prop
de 20'.000 persones [eren cadena
humana per la llengua. Ja a I'interior,
a part de I'editorial i altres seccions, hi
de tina a tres pagine (de la 3 a la 6),
il-Iu trade amb diver es fotos. La

pagina tre duia per títol Prop de
20.000persones llanearen un clamper
la llengua davant el Consolas, i a les

egüents reproduía el manifest que va

Ilegir, en nom de 101s els manifestants
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el president del Foment de Turisme de

Mallorca, Miquel Vicens. També dedi

cava una altra pagina al I Congrés de

Llengua i Ensenyament, convocat pel
Moviment d'Escoles Mallorquines.
Diario de Mallorca n'informava a

portada amb foto i titulava Más de
15.000 personas se manifiestan festi
vamente por la llengua, i destacava, a

part del caire festiu de la diada, la
massiva participació i la manca de

representants del pp en la manifesta
ció. En un requadrat destacava l' es

cassa presencia de policies locals i la
bona organització per part dels volun
taris de l'OCB i de la plataforma
Joves de Mallorca per la Llengua.
De la seva banda, Ultima Hora, titula
va a portada Cerca de veinte mil per
sonas en la Gran Cadena Humana i
també dedicava la foto principal a un

passeig Sagrera estibat de gent. A
I' interior, hi dedicava les dues prime
res planes de la secció de local i si el
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s'havien sumat a la mobilització.
També el diari en llengua anglesa
Majorca Daily Bulletin i el setmana

ri en llengua alemanya Mallorca

Magazin se'n feren resso, tant de la

convocatoria previa i del Manifest
d'adhesió de residents estrangers (sig
nat per persones com Hans v. Roten

ham, de Ciudadanos Europeos, Anto
ni Bonner o Tornas Graves) com de

l'amplitud de la participació popular
en favor de la llengua propia de Ma

llorca. La invitació feta als castellano

parlants i estrangers que viuen a 1'illa

a respectar, coneixer, estimar i com

partir com a patrimoni comú la llen

gua i la cultura propies de Mallorca
va tenir una acollida molt bona i es va

notar en la participació, per primer
cop, d'un col-lectiu molt important de

persones d'un i altre sector.

També Avui i El Temps hi destinaren

amplis espais. EI diari Avui cridava a

portada dient Vint-i-cinc mil mallor

quins al carrer en defensa del catalá i
en una extensa informació explicava
que Uns 25.000 mallorquins es mani

festen a favor del catala i remarcava

que tots els candidats a I'alcaldia de
Palma participen en la diada, excep
te el del PP. El setmanari El Temps
obria la seva secció de país amb un

reportatge titulat Tothom per la llen

gua, tret del PP, on al llarg de tres

pagines il-lustrades amb deu fotogra
fies, narrava el sentit de la mobilitza

ció d'enguany, així com el seu desen

volupament: Amb la Cadena Humana

per la llengua, uns vint mil mallor

quins van demanar al govern balear

que s 'impliqui a fons en la normalit

zaciá lingüística. Tota l'oposició va

fer costat a la Diada. EI PP no hi era

i el govern no va voler rebre el mani

fest dels organitzadors.
La majoria de rotatius dambit estatal
se'n feren resso, encara que poc en

relació al' amplitud de la convocato

ria: el poble de les Balears interessa

molt menys que la beautiful people.
El País titulava una de les notícies del

diumenge dia 9 amb Miles de personas
se manifiestan en Palma en defensa
del catalán i altres diaris com La Van

guardia o El Periódico treien informa

cions breus en el mateix sentit.
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EDITORIALS

GERMINA UN NOU TEMPS: "

... EI manifest que es Ilegí ahir davant el
Consolat de Mar va ser el clam d'un poble cansat i fart de consentir, dis

posat a implicar-se i decidit a exigir a les institucions públiques un canvi.
La política lingüística, tan menyspreada eis darrers temps des del Govern

balear, és I'element de cohesió perque la Ilengua és el patrimoni comú.
Tot alio que es deixa de fer en defensa de la Ilengua, la cultura i la id en

titat de Mallorca és un menyspreu ais mallorquins i a tots aquells que se

senten mallorquins. La dimensió de la cadena humana d'ahir, més enlla
de la participació de gairebé tots eis líders de I'oposició i de la lectura

electoralista, és un signe i una premonició d'un nou temps que germina"
(Diari de Balears, diumenge 9 de maig de 1999)

LA NECESsARIA DEFENSA D'UNA LLENGUA: "
... els carrers s'ompliren ah ir

de persones de totes les edats i condicions amb un objectiu comú: cons

cienciar eis ciutadans i, sobretot, eis polítics -que són al capdavall eis qui
tenen la pella pel mánec=- de la necessitat imperiosa de protegir el catala

mitjancant el seu ús en tots eis camps de la vida pública. Així ho expres
saren eis organitzadors de la "diada" al comunicat final que Ilegiren
davant el Consolat de Mar (. .. ). Cal un esforc comú, ma amb ma, de les
autoritats i la sociétat, per promoure l'ús del catalá en totes les esferes
de la vida" (Ultima Hora, diumenge 9 de maig de 1999)

Les publicacions de la Premsa Forana
de Mallorca han recollit extensament

la participació del seu poble en

aquests actes.

S' han d' esmentar els complets arti

eles dedicats a la Diada i a l' estat de

la llengua signats per personalitats
com Pere Bonnín, Jordi Caldentei,
Miquel Ferra, Pere Fullana, Joan

Guasp, Gabriel Janer Manila, Miquel
Julia, Joan Francesc López Casas

novas, Miquel López Crespí, Lluís

Maicas, Joan Melia, Josep Melia

Ques, Biel Mesquida, Miquel Paye
res, Antoni Quintana, Joan Riera,
Cristina Ros, Merce Truyols, Sebastiá
Verd... L' impacte social fou tan fort,
que la Diada recollí opinions críti

ques, a posteriori, de persones tan dis

pars com Jaume Corbera, Antonio

Alemany, amb una extensa campanya
en contra a Illespress, o Jaume Font.

Sorprenentment, 1'informatiu de Ca

nal 4 s' hi referí al' entradeta com a

"

... vertadera festa des catalanisme

donat que varen esser moltes ses ban

deres independentistes catalanes, in

elosos qualque ikurrinya basca, que es

varen veure eri abséncia de les de la

nostra comunitat...". Més tendenciós,

impossible: la pancarta "Per Mallor
ca" surt al capdavant de la manifesta
ció al passeig Sagrera a diversos mit

jans i a tots s'hi veuen banderes ma

llorquines una de les quals, arnés,
estava a l' escenario I la senyera, per
cert, també és mallorquina a més de

representar avui, sobretot, la llengua i

la cultura. L' OCB hi ha fet arribar la

seva protesta.
El cas de TVE-Balears va ser escan

dalós: informa per tres vegades tres al

mateix Informatiu de dia 8 que "cen

tenars de persones" havien participat
a la Cadena Humana, ni va dir res de
les reelamacions de la Diada. Ni una

sola imatge de la gran concentració
davant el Consolat de Mar. L' OCB en

demana una rectificació que encara

no s'ha produít.
La informació de TeleNova i Antena
3 (desconnexió per a Balears) fou
molt amplia i professional, i va cobrir
tot el ventall d' actes, recollint els seus

punts més importants: una participa
ció entusiasta i massiva, i la justa
reelamació d'una política lingüística
fins ara inexistent i que la llengua
propia necessita. Tot i amb aixo, fins

ara, el Govem balear ha quedat mut.
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Cadena d'anecdotes

La via notarial
El president Matas no considera

oportú rebre personalment el Ma
nifest de la multitudinaria Cadena

Humana,
.

ni ho delega a cap dels
membres corresponsables del seu

Govem. Jaume Gil, un director ge
neral amb funcions teoricament tec

niques, fou rebutjat pels convocants

com a interlocutor. Matas no arriba

va, així, ni a l'altura de Gabriel Ca

ñellas, que el 1995 encomana a

Bartomeu Rotger, aleshores con

seller d'Educació i Cultura, de rebre
el Manifest. Per aixo, Antoni Mir,
davant l'ostentós menyspreu presi
dencial als manifestants, anuncia.

que se li faria arribar per via notarial.

La pancarta
Primer I' encapcalaren representants
de les entitats cíviques convocants.

Després, anaren fent torus escrip
tors, dirigents socials, personali
tats ... Alllarg de la Cadena Huma

na, pero, dotzenes de persones del
carrer també assumiren la responsa
bilitat de dur-Ia. La democratització
va ser total, la pancarta era de tots.

I bé que l'aplaudiren quan davant
cada institució es demanaven "UIlS

govemants que defensin la llen

gua!"

Eis partits polítics
La implicació de tots els partits,
amb I' excepció del PP, en la Ca
dena Humana per la Llengua ha
estat molt important i podría signi
ficar un canvi ben positiu per a la
defensa de l'idioma propi a les Ba
lears. I, en qualsevol cas, tots els

partits polítics, inclos el PP, haurien
de posar-se d' acord per aplicar la
Llei de normalització lingüística
amb mesures creíbles, eficaces, co

negudes per la població i amb el seu

exemple al capdavant. Junts, ho

aconseguirem.
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Les

Nins i grans, homes, i dones, famílies, gent de Palma, gent deis pobles, mallorquins
de naixenca, immigrants, estrangers, alumnes, ensenyants ... La parella es dóna la
ma. Tothom és conscient que alio veritablement important són les persones.

Encarna Vinyes,
vídua de Josep M.

Llompart, amb la
torxa. Va fer tot el

recorregut de la
Cadena Humana

fins al Consolat de
Mar (més d'una

vegada, veient
tanta gent, digué:

"si en Pep ho

pogués veure!").

EL MIRALU102
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Davant el Consolat de Mar, al passeig
Sagrera, pie fins a l'estátua de Ramon
Llull. A davant, quatre candidats a la
presidencia de Balears: Maria A.

Munar (Unió Mallorquina), Eberhard
Groske (Esquerra Unida), Pere Sampol
(PSM) i Francesc Antich (PSOE).

Miquel Vicene, president del Foment
de Turisme de Mallorca, lIegeix el
Manifest unitari que demana el

compliment decidit i exemplar de la
Llei de la Llengua de 1986. A la seva

dreta, Antoni Mir, president de
I'OCB, que també s'adre�a ais mani
festants. S'havia convidat expressa
ment eis castellanoparlants i eis

estrangers residents a participar-hi:
tothom pot contribuir a defensar la

lIengua i la cultura com a patrimoni
de tots.

Joves (a la imatge, escoltes) de tot

Mallorca hi participaren amb entu

siasme. Davant I'olivera milenaria de
Cort, esperen I'arribada de la Flama i
deis milers de manifestants de tota
edat i condició que ompliren eis
carrers de Palma un 8 de maig de
1999.
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Correllengua 99

E
Is passats dies 2, 6, 7 i 8 de

maig es va celebrar a Mallorca

la tercera edició del Correllen

gua. Aquesta vegada, les torxes amb

la Flama de la Llengua, enceses ja de

forma simbólica el 21 de man; a

Lluc, a la Trobada de l'OCB, partien
des de diversos punts de l'illa per

passar per un total de 45 poblacions.
D' aquesta manera, el Correllengua
99 es convertia en el més llarg de la

historia, que s'havien de recórrer

devers 300 quilórnetres abans d'arri

bar el dissabte dia 8 de maig a Palma.

Enguany, un recorregut de la torxa partí
de Cala Rajada i passa per Capdepera,
Arta, Son Servera, Sant Llorenc, Ma

nacor, Petra, Vilafranca, Felanitx, Cam

pos, Porreres, Monnúri, Algaida, Santa

Eu�enia i Santa Maria. Era la columna

anomenada Guillem d'Efak.

Un altre itinerari, anomenat: Josep
Maria Llompart, va comencar a Po

llenca per visitar posteriorment el

Port de Pollenca, Alcúdia, Campanet,
Búger, sa Pobla, Muro, Llubí, Maria

de la Salut, Ariany, Santa Margalida,
Selva, Inca, Sineu, Lloret, Ruberts,
Sencelles, Binissalem, Consell, Ala

ró, Santa Maria, Portol, sa Cabaneta i

el Pont d'Inca.

Encara un tercer recorregut, amb el

nom d' Arxiduc, va dur la Flama de la

Llengua per Banyalbufar, Valldemos

sa, Sóller, Orient, Bunyola, Palma

nyola i Son Sardina per acabar, final

ment, a Palma.

El Correllengua 99 va tomar a repre
sentar tot un exit de mobilització

ciutadana, ja que, als més de 12.000

portadors de la Torxa, s' hi han d' afe

gir eIs milers de persones que foren

testimonis del seu pas per la seva

localitat. A més, cal tenir en compte
els centenars d' adhesions que, des

d'arreu del món, rebé la iniciativa a

través de la seva quarta columna, la
columna Internet, la qual constituía

la novetat més destacada dels Joves

de Mallorca per la Llengua, organit
zadors de l' acte.
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Les Escoles Mallorquines celebren
15 anys de bon camí

Demanen "implicació i fermesa" a les persones i a les institucions

Més de 300 congressistes assistiren ali Congrés de Llengua i Ensenyament a Mallorca
convocat pel Moviment d'Escoles Mallorquines (Auditorium, Palma, dia 6,7 i 8 de

maig). "Implicació i fermesa" són eis dos principis que encapcalen les conclusions.

Prop de 100 centres escolars elaboraren
una immensa "catifa reivindicativa" per
rebre la Cadena Humana/Correllengua
1999 al passeig Sagrera. Es veu la silueta
deis gegants xererniers, que bailaren
tota l'estona. AI fons, actuava Cucorba.

Cada peca de la catifa de les escoles era una petita obra d'art feta pels alumnes. Una creativa i entusiasta contribudó que mereíx

el reconeixement de tots. Les Escoles Mallorquines van per bon camí.
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DEMANAM que el Govern estableixi, asses

sorat per la Universitat, un Pia perque la

població prengui consciencia de la
importancia i la utilitat de la Ilengua, i de la

conservació, foment i transmissió de la cul
tura propia de les IlIes Balears.

PER MALLORCA!·
PER LA LLENGUA!

DEMANAM que tots eis poders públics de

les Balears adoptin les mesures pertinents i

proporcionin eis mitjans necessaris per al

coneixement i I'ús de la Ilengua propia a

tots eis árnbits i activitats de la vida social.

DEMANAM que es crei, per part deis qui
tenen eis mitjans públics i I'obligació Iegal,
la necessaria consciencia social sobre la

importancia del coneixement i l'ús del catala

balear per a tots eis ciutadans.

DEMANAM que el Govern establesqui eis

mitjans necessaris per fer realitat l'ús normal
de la Ilengua propia com a vehicle usual de

tots eis centres docents.

DEMANAM que les institucions garanteixin
de bon de veres l'ensenyarnent de la Ilengua
a tots eis seus empleats públics i que es pro
picü amb forca la mateixa mesura per ais
funcionaris de l'Estat.

DEMANAM que es fomenti l'ús del catala a

la publicitat no institucional i el seu ús
ambiental en tot tipus d'entitats, així com

I'accés fácil i generalitzat a pel·lícules i
vídeos en catala.

DEMANAM que es promoguin polítiques
profundes de col-Iaboració cultural amb eis
altres territoris amb eis quals compartim I'i
dioma.

DEMANAM que el Govern assumeixi, plena
ment i amb convicció, la planificació, organit
zació, coordinació i supervisió del procés de
coneixement i ús general de la Ilengua i que
hi hagi cada any un gran debat al Parlament
i a la societat sobre la seva evolució.
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DEMANAM que es realitzi una enquesta
sobre la situació del catalá a la nostra

Comunitat i que s'elabori un mapa sociolin

güístic, eis quals, revisats periódicarnent,
serveixin de guia d'una política lingüística
adient.

Com pot ser que, 13 anys després de la

promulgació de la Llei 3/1986, la Llei de la

Ilengua aprovada per unanimitat al
Parlament balear, encara ens haqim de
demanar per la greu anormalitat i el gran
dany a la nostra Ilengua que suposa el seu

flagrant incompliment?

DEMANAM que tothom vegi en la defensa
de la Ilengua, la cultura i la identitat de
Mallorca que estan en perill uns valors que
dignifiquen la persona humana i que són

patrimoni de tots �Is mallorquins de naixe
ment o d'adopció.

Hem vengut a dir prou! EXIGIM a tots eis
carrecs electes dia 13 de juny i a les institu
cions que es constitueixin després una acti
tud més militant i activa en defensa de la

Ilengua, principal senya d'identitat del nos

tre poble i patrimoni preuat de tantes i tan

tes generacions que ens han precedit.

VISCA LA LLENGUA,
I VISCA MALLORCA!

EL MIRALUI02
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W de Catalunya

: : InfoCat

La. resposta
Un nou servei. Un nou teletón"

que pot resoldre alguns trarníts

sense haver-se de desplacer, que
dóna resposta i orientació, princi
palment, sobre temes relacionats

amb l'Administració de la

Generalitat i també sobre d'altres

serveis.

El 012 posa, a I'abast de tot

hom, infinitat de dades d'interes.

Només cal telefonar.

012(' atenció
ciutadana

"91,2 ptes. eIs 3 minuts o fracció. "
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una historia, odit més encerta

dament, cornplementáriament a la

historia de les institucions públiques,
de les accions de govern i de la política ofi

cial, és necessari desenvolupar una historia

deIs moviments cívics, de les iniciatives de

la societat civil, dels movirnents polítics
alternatius. És aquesta una orientació histo

riográfica que, aprofitant algunes de les

aportacions de la historia social, pot ajudar a

revitalitzar una historia política que recupe
ra cada vegada més el seu protagonisme
-una mica enrere- dins el panorama de la

historia general .

Algunes de les coordenades sociopolítiques
que vivirn, a les portes de l'any 2000,
atreuen el nostre interes per aquells esdeve
niments i forces históriques que, sorgides de

la iniciativa social o de la dinámica associa
tiva dels ciutadans, han condicionat i marcat,
amb més o menys forca, el decurs de la his

toria. La convicció, ja generalment accepta
da, que la historia la fan tots els homes i les

dones, que les idees no són patrimoni de les
minories i que la política no és tan sols una

estructura institucional o una activitat de

grups específics, sinó també ·el conjunt de

fenómens que demostren les voluntats i els

interessos de tots els que volen intervenir en

el seu futur, ha de condicionar els actuals

enfocaments historiografics.
La historia dels fenómens educatius pot ser

un camp especialment privilegiat per conéi

xer i comprendre les distintes actuacions que
mostren capacitat dels grups humans per
cohesionar-se, compartir objectius i interes

sos comuns i fer sentir la seva veu. Des de la

Grecia classica, moltes propostes educatives

són l' alternativa a una incapacitat de trans

formar rápidament les circumstancies

socials, economiques, culturals o espirituals
en que es viu.

La convicció que una determinada educació
és l' instrument més eficac a llarg termini per

preparar el futur que hom desitja ha estat una

de les creences més ampliament acceptades al

llarg de tota la historia. La dificultat dels

grups minoritaris per influir en sistemes tan

formalitzats i tan controlats com els escolars
ha provocat l' aparició de nombroses expe-

riéncies d'educació fora de l'escola, més
nombrases i variades com més ampli és el

dinamisme d'una societat. Aquests fenomens

educatius i formatius, que no sempre tenen un

caracter autonom sinó que en molts de casos

són instruments al servei d'interessos de col

lectius diversos, poden arribar a tenir també la

seva propia dinámica diferenciada.

Aquestes són algunes de les reflexions que
es poden fer de la lectura delllibre publicat,
fa poc, per Mateu Cerda: L'escoltisme a

Mallorca (1907-1995), editat per l' Abadia

de Montserrat. Recollint la recerca realitzada

per la seva tesi doctoral, el llibre de Mateu

Cerda estudia l'aplicació del métode escolta

a Mallorca des de la seva introducció per ini

ciativa del bisbe Campins, el 1913, fins a

l' actualitat. Un procés que manté una evi
dent continuitat malgrat els diversos perío
des histories i les distintes orientacions que
ha tengut l'aplicació del metode, Una per
vivencia tan sols interrompuda des de l'inici
de la dictadura franquista i fins al 1956.
A partir de documentació de difícil loealitza

ció i de testimonis personals, M. Cerda esta-
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bleix I' itinerari dels metodes escolta a casa

nostra. Un recorregut que mostra com un

mateix metode educatiu pot ser aplicat amb
orientacions ideologiques i interpretacions
molt diverses. Així ens trobam amb els pri
mers Exploradores Mallorquines creats pel
bisbe Campins com un instrument per actuar

amb els joves en el mare del seu programa de
mobilització dels laics catolics, Podem par
lar també dels Trescadors del Patronat Obrer,
creats el 1915, que suavitzaren eIs aspectes
més militaristes del metode original i que,
inspirats en principis del catolicisme social,
s'orienten cap als sectors més populars. No
ha maneat tampoc, en el temps de la Segona
República, un escoltisme amb compromís
cívic i cultural catalanista representat pels
Allots de Muntanya lligats a l'Associació

per la Cultura de Mallorca.
EI desenvolupament de l'escoltisme durant
la dictadura franquista, a partir de la seva

recuperació el 1956 i després de la seva

desaparició amb I' inici de la Guerra Civil,
representara un dels fenomens socioeduca
tius de més transcendencia a la Mallorca dels

anys seixanta i setanta. En aquells anys, un

escoltisme origináriament creat dins d' Acció

Católica va anar adquirint autonomia propia
i es convertí en una organització de joves,
alternativa a les oficials del régim franquista,
de gran abast. El seu caracter d'associació
confessional va fer possible que l' escoltisme
es desenvolupás amb independencia de les
directrius de la política juvenil oficial del

régim franquista. En aquest mare de llibertat,
el Moviment Escolta, no sense tensions
internes, i de forma similar al que passava a

altres indrets dels Paisos Catalans i d'Euro

pa, guanyá progressivament en capacitat
d'autogestió, elimina elements propis de la
tradició militarista que caracteritza original
ment el métode, intensifica els seu compro
mís cívic, cultural i polític i amplia l'abast
social de les seves actuacions.
El mateix dinamisme del movirnent escolta
i el seu progressiu compromís amb la reali
tat cultural, social i política el feren espe
cialment sensible a les tensions i canvis que
visqué la nostra societat a les etapes finals
del franquisme. A final dels anys seixanta i

principi del setanta, els caus i locals dels
escoltes de Mallorca foren espais de debat

religiós, polític i cultural en una societat en

la qual encara era ben evident el pes de la

dictadura franquista. Alhora, els grups
escoltes oferien en aquells anys l' exemple
més ric que existía d'un model educatiu ins

pirat en eIs principis de respecte per la acti
vitat dels nins joves, de socialització basada
en la solídaritat i respecte als altres, de

compromís amb la propia realitat i de lli

bertat, valors, en aquells moments, encara

ben estranys a les nos tres escoles. La ma

teixa positiva implicació del Moviment

Escolta en la seva realitat socia] i la diversi
tat d'opcions ideologiques, polítiques, reli

gioses i educatives que coexistien en el seu

si, fou la causa que, a final del període fran

quista, es produís una escissió que dona lloc
a l' aparició dels Escoltes de Mallorca de
caire aconfessional.
Elllibre de Mateu Cerda sobre l'escoltisme

mallorquí, que se suma a altres treballs que
estudien l'evolució de l'escoltisme en indrets

dels Paises Catalans, sera una ajuda impres
cindible, i hauria de ser un estímul per apro
fundir en el paper dels moviments social s i

cívics i la seva importancia en la recuperació
de les llibertas, la democracia i la consciencia
de la propia identitat al nostre país.

Bernat Sureda
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Miquel Barceló és tractat a Art i Conjuntura. La Iove

Pléstiœ a Mallorca 1970-1978, IIibre del qual és autor

Jaume Reus Morro, com un més, com el que era en

aquells moments, com el més novell artista de la Jove

Plástica. Pero també apunta I'autor que fou, potser,
el eas més vertiginós i extrem en I'assimilació de nous

IIenguatges o eorrents internacionals i en el fet d'in

corporar-Ios a les seves experiencies plástiques,

El Miquel Barceló deis anys 70

L
'obra inicial de Barceló en el

transcurs deIs anys 70 comenca
amb exposicions individuals de

dibuixos (Galeria Picarol, de Cala

d'Or), pera ben aviat s'endinsá en eIs

camps de la poesia visual, l' art pobre,
el processual o elland-art. Des de l'i

nici, s'interessa per les qüestions es

pacials i informals i tenia com a refe

rents més irnmediats Lucio Fontana i

I' art brut de Dubuffet, referents que, a

més, estarien presents en la producció
pictórica posterior.
EIs processos informalistes del tracta

ment de la materia constituirien la

memoria de la seva producció més

recent. Es pot dir que la problemática
sobre el procés de transformació de la

materia (Dubuffet) i de l' espai (Fonta
na) foren dos trets fonamentals amb

que Barceló encararía la seva creació

artística, herencia a la qual podríem
afegir les lectures de Freud, de Kafka,
de Racionero, d'Edgar A. Poe, de

Borges i de Borroughs.
Tornant al moment que ens interessa,
una de les experiencies que, segons
I' autor, esdevé de les més significati
ves dins la vessant objectual d'experi
mentació amb l'espai fou la mostra

Cadaverina 15, duta a terme al Museu

de Mallorca durant el novembre de

1976, pero que venia d'una idea con

cebuda abans a la galeria de Ferran

Cano, 4 Gats.

Barceló féu I' exposició juntament
amb Josep Albertí, poeta, i fou conce

buda com una instal-lació que se situa
en una de les sales desocupades del
Museu. La noció per afrontar-la va ser

precisament la qüestió sobre la trans

formació de la materia, la putrefacció
deIs elements, la metamorfosi, i, per
aixo, Barceló col-loca la famosa serie
de capses de fusta -a manera de

ready-made- que contenien elements

orgánics, com ous fregits, plátans,
pasta, fetges, cam, peixos ... , i mate

rials inorganics, com joguines, cotó ...
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Miquel Barceló. Galeria 4 Gats (1977). Arxiu Diario de Mallorca.

La carrera del pintor va comencar
amb exposicions de dibuixos

EL MIRALU102
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Miquel Barceló i Josep Albertí: Cadaverina 15 (1976).

Ais anys setanta, Barceló féu
una incursió en la poesia visual

participant en la publicació Neon
de Suro

Tancades amb un vidre i previament
envernissades, les capses havien d'a

nar acompanyades deIs poemes que
Albertí escriuria sota la influencia de
diferents drogues que li subministra
ría Barceló.
A l' entrevista que recull 1. Reus, el

pintor explica també com s'havia de

fer tot jugant amb el número 15: cada
dia anava a comprar al mereat de
l'Olivar eIs 15 elements que llavors
col-locava en 15 capses que es podri
ríen durant 15 dies ... Diu l'artista que
era collonut veure-hi néixer els fongs
fosforescents. Era una meravella.

Finalment, segons Barceló, Albertí

Internet: http://www.roldan.es

E-mail: roldanib@roldan.es

Eusebi Estada, 66 - 68 . 07004 Palma

Tlf.: 971 763 666 - Fax: 971 763 667 • Er.gonomia

• Durabilitat
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s' acolloní amb eIs psicotropics, no

volgué sotmetre's a l'experíment i eIs

poemes foren retirats.

Cadaverina, 15 sorti posteríorment en

un programa de televisió: Tot Art, amb
Biel Mesquida com a presentador.
Una altra de les incursions que féu
Barceló en les encletxes de l' art du
rant aquests anys fou en la poesia
visual, mitjancant la participació en la

publicació Neon de Suro. El número 6
fou realitzat per ell amb el títol de

Jeroglífies muts, en que, fent ús de
I' abecedari, els números i altres ico

nes, amb particulars relacions sin

tagmatiques, eIs codis resultants pre
nien un significat diferent al conven

cional. L' esmentat fulletó divulgatiu
és considerat juntament amb Ei cor

reu de son Coe i Blane d'Ou una de
les més interessants aportacions artís

tiques del moment, perque s' oposa
ven radicalment a la pintura i a les
actituds més tradicionalistes dins el
món de I' arto El primer número, que
sortí al carrer l'octubre de 1975, havia
estat projectat per Steva Terrades i el

seguirien artistes com Andreu Terra

des, Sara Gibert, Bartomeu Cabot o

Javier Mariscal. Fou durant el desern
bre del 77 quan Mariscal féu el seu

Neon, moment en que s'establí un es

tret contacte entre elI i Barceló, con

tacte que impulsa aquest darrer cap a

I'ámbit catala.

Barceló col-labora entre el novembre i
el desembre del 76 en la primera mos

tra i venda deIs oríginals que servien

d'icones a Neon de Suro, tot per sufra

gar les despeses de l'exposició; ho va

fer presentant-hi la fotografia d'un

'"

o
'"
""
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Miquel Barceló: Capsa amb peu de gallina. Galeria 4 Gats (1977). Estat actual. Fons

documental M. Barceló, Arta.

autoretrat travessat per un bocí de
cinta adhesiva sobre la cara. A1' expo
sició, hi aporta també capses amb ali

ments podrits, supositoris i algunes
dentadures postisses.
S'ha de parlar també de la inclusió de
Barceló en l'anomenat Taller Lluna-

tic (1976), que amb les seves accions
i happenings es constituí en un decla
rat grup contracultural que, tot adop
tant actituds marginals, preconitzava
una ferotge crítica als muntatges co

mercials, denunciava les circumstan
cies en que es trobava la plástica ma-

llorquina i es col-locava radicalment
enfront dels aspectes sociopolítics
imperants.
Posteriorment, a partir de l'any 78 (sa
Pleta Freda), Barceló abandonaria els

processos més orgánics i transitaria

cap a experiencies amb les substan

cies pictoriques. Afinal dels 70, Bar

celó ja es vincula més amb Barcelona
i es decanta cap a la pintura seduit pel
grup barceloní Pintura-Pintura, en

consonancia també amb l' onada inter

nacional que portaria els artistes cap a

posicions més individualistes i pros

peccions més interioritzades a través
de l' especulació pictórica.
Barceló, com els altres components
de la Jove Plástica, tot i la diferencia
d' edat, participa activament en les
manifestacions de caracter reivindi
catiu i en accions ecologiques com

l' ocupació de sa Dragonera durant
el juliol de 1977, pero en un breu

espai de temps se'n desvincula per

prendre un altre camí que el portaria
allá on éso

Paula Guasp

Carrer d'en Rubí, 5
Te!. 71 3821

07002 Palma (Mallorca)
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Mirem per les seves inversions

1(
Posi eis seu s estalvis en mans d'especialistes: a "la a i x ó

, li o fe r i rn el nostre a s s e s s o r a m e n t personal.

Productes d'estalvi de "Ia Caixa"

Ca ixa" mirem pels seus diners i li proporcionem Perque vo s té pugui invertir amb tr a n q u i l-Li t at i

solucions a mida. Perque sabem que, a J'h ora d'in- obtenir la maxima rendibilitat. Vingui a "la Caixa".

771 C' 77

ve rti r, cada p e r s ona té nec essi ta lS di feren t s , Per a alxa Mirem per les seves inversions. Mirem per vo s t e .

www.lacaixa.es
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Actualment, la bibliografia sobre la historia econó

mica de Mallorca és abundant. El Grup d'Estudis
d'História Económica, creat I'any 1987, ha espero
nat i vertebrat el gruix d'aquestes aportacions. Tot

plegat, més de 200 publicacions, entre Ilibres i arti

cies, a banda de les nombroses aportacions en con

gressos i cursos, ofereixen una visió ben acurada del

procés económic illenc, de manera que el fenomen

econornic i social ha esdevingut un fet ineludible

per a qualsevol científic social seriós. Per a una con

sulta exhaustiva de totes aquestes obres que trac

ten la historia económica de Mallorca i que englo
ben tots eis sectors de I'economia, podeu consultar
el lIibre editat per Joana Maria Escartín Bisbal, X

Anys d'História económica a les /l/es Balears (Grup
d'Estudis d'História Econórnica, 1998).

el calcat, descansa en una organitza
ció del treball difosa i essencialment
manual. I aixo és la elau del seu exit i

resistencia. S'ha de dir que en el
moment de redactar aquestes linies,
l'autora esta a punt de dipositar la

seva tesi doctoral, que tracta, precisa
ment, sobre el desenvolupament del

nials eIs productes industrials mallor

quins tenien dificultats per competir a

causa del seu retard tecnologic i, per
tant, eren poc competitius (pág. 127).
Darniá Ramis hauria de demostrar
aixo i justificar-ho. Per altra banda,
afirma, sense cap referencia justifica
tiva, que eIs sectors de la sabata i del

La qüestió del 1898
Una visió crítica des de la historia económica
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" Les publicacions no acaben
d'arrodonir el problema de la

perdua de les colónies

"
sector del calcat entre 1840 i 1940. En

aquesta investigació es demostra que
el taller i el treball domiciliari són la
base de la sabateria mallorquina. Per
altra banda, el textil, l' altre sector que
marca la pauta de la industrialització

illenca, ratifica un grau de mecanitza
ció elevat, a partir de la segona meitat
del segle XIX, en eIs seus principals
centres productors, Palma, Esporles i

Sóller, com s'ha demostrat en les in

vestigacions de CarIes Manera, Aina
R. Serrano i Joana Maria Escartín. En

" La manca de mecanització
mai no fa pujar eis salaris, tot
al contrari

"
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D
es de la perspectiva economi

ca, i dins el mare de les

efemérides de 1898, han apa

regut un seguit de publicacions refe

rents a les llles Balears amb resultats

desiguals, pero amb un nexe comú: no

acaben d' arrodonir la problemática de

la perdua de les colonies i no encerten

a explicar eIs mecanismes de la recu

peració de l'economia mallorquina a

partir de 1900. Cal esmentar entre

aquestes aportacions el monográfic de
la revista Estudis Balearics, "Les

Balears i América: la crisi de 1898 i

l'emigració" (núm. 60-61, 1998).
Aquest volum, coordinat per Antoni
Marimon Riutort, aglutina un conjunt
d' artieles de joves llicenciats. DeIs

que analitzen eIs aspectes económics
s'ha de dir que l'escassa informació
sobre historia económica -sorprenent,
atenent eIs copiosos materials ja exis

tents- fa que eIs resultats obtinguts
per aIguns deIs treballs siguin impre
cisos i, en alguns casos, intolerables.

Aquesta mateixa desconeixenca es

manifesta de forma alarmant en I'arti
ele de Damiá Ramis Bestard, "Nota
sobre l' evolució del comete de
Mallorca amb el continent america
entre 1900 i 1920". Aixo provoca que
l' autor realitzi afirmacions atrevides i

que caigui de bell nou en eIs velIs

topics sense tenir per res en compte
les darreres recerques sobre I'econo
mia mallorquina del segle XIX i pri
mer tere del segle XX. L' abséncia de
notes a peu de pagina en moltes de les
dades i afrrmacions que realitza són,
d'entrada, una mostra de la poca rigo
rositat del trebaIl. Per exemple, s'afir
ma que després de les guerres colo-

textil presentaren una serie de defi
ciéncies estructurals evidents: e levats
costos d'importació de materies pri
meres, escassa mecanitzaciá, progres
siu increment del preu de les sub

sisténcies, i consegüentment, de la ma
d'obra (pág. 127). En primer lloc,
l' escassa mecanització és evident en

molts deIs sectors de la indústria

mallorquina, pero aixo no pot ser qua
lificat mecánicament de deficiencia
estructural. Per exemple, el sector

industrial més important de Mallorca,
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tercer terme, mai no es pot afirmar
que I' increment de les subsistencies
és una deficiencia estructural de la
indústria, quan n' és un problema to

talment alié. L' augment dels preus
dels productes basics de consum en

les primeres decades del segle XX és
un fenomen que es detecta a totes les

províncies del territori espanyol. A

balladors, des de la premsa obrera,
reclamen reiteradament aumentar el
precio de la mano de obra (El Obrero
Balear, núm 52, 30 de novembre de

1901, pago 1). I els inspectors de tre

ball, en la memoria general de la ins

pecció del treball de l'any 1908, per
exemple, afirmen que els baixos sala
ris son circunstancia propicia al desa-

comparar amb els altres dos anys sen

cers que manej a en el seu article i a

partir dels quals extreu la brillant con

clusió que durant el segle XIX I' eco

nomia balear té un fort component de
continuüat i que experimenta escas

ses transformacions. Les conseqüen
cies, segons l'autor, es noten a princi
pi del segle XX. I sense cap criteri
afirma que I'exemple més clarificador
és el del calcat (pág. 139). Justament,
l'única branca industrial que actual
ment té projecció internacional i
manté ocupada una porció important
de ma d'obra de la comarca del Rai

guer. És a dir, el sector resistent de la
indústria mallorquina, que ha contem

plat com la resta d'activitats secunda

ries, per exemple, el mecanitzat textil,
varen declinar amb la irrupció del
boom turístico
Com a conclusió, el treball de Damiá

Ramis, tot i que pugui esta fet amb
molt bona voluntat, no és útil per a

l'historiador economic i per a I'his
toriador en general. Conté excessi
ves afirmacions subjectives i agosa
rades, pateix d'una manca de rigoro
sitat científica que no es pot tolerar i,
en definitiva, la seva lectura propor
ciona pistes falses sobre la situació
económica de les Illes Balears du
rant les primeres decades del segle
XX. Indubtablement, una lectura
acurada dels materials bibliográfics
existents, recolzada en una més

amplia recerca documental, li hauria

proporcionat punts de partida molt
més adequats per afinar millor la

qüestió.

, , Dins el mare de les efemérides
de 1898 han aparegut publicacions
sobre Balears amb resultats
desiguals , ,
Catalunya, principal exponent de la
industrialització de l'Estat, es consta

ta aquest problema. I com a corol-lari,
l' autor afirma que tot aixo plegat pro
voca la pujada dels salaris. Aixo és
una afirmació mecánica i que no s'a

justa a la realitat. La manca de meca

nització mai no fa pujar els salaris, tot

al contrari, perque aixo vol dir que hi
ha ma d'obra en abundancia. A més,
les fonts parlen abrumadorament del
baix cost salarial mallorquí, si més no

fins al 1919. EI testimonis oferts per
les parts implicades en el procés eco

nomic industrial són coincidents. EIs

patrons, segons explica l' empresari
sabater José Rubert, no mecanitzen

gracies a la baratura de la mano de
obra (Mercurio. Revista Comercial

Ibero-Americana, núm. 137, 16 de
novembre de 1911, pago 497). EIs tre-

rrollo industrial (pag.302).
Per últim, les fonts no es poden ajus
tar a les preferencies i desitjos de ca

dascun. L' autor esmentat maneja les
xifres comercials de l'any 1899, pero
li falten les dades de tres mesos, és a

dir, un 25% de l'any. Per aixo mateix
decideix utilitzar un exercici de piro
tecnia estadística i opta per multipli
car totes les quantitats per 1,5, per

poder augmentar-les en un 25% (nota
38, pago 137). EIs resultats poden re

sultar descabdellats i perillosos. Per

exemple, a partir de les dades que
apareixen a les estadístiques de la
cambra de comerc, aquest mateix any,
al mes de setembre, s'expedeixen di
rectament a l'estranger 29.698 quilo
grams de sabates. Al mes d' octubre,
25 quilograms. Pero Damia Ramis
necessitava un any sencer per poder Joana Maria Escartín

juny'99
PORT AVENTURA, 2 dies 23.500
TENERIFE, 3 nits 23.900
MÉXICO D.F., des de BCN 125.900
PUERTO PLATA, des de Madrid 89.900

19.900
74.100
61.900

TENERIFE, 3 nits

MARRAaUEIX, des de BeN

CUBA, des de Madrid

Informes i reserves: OMS, 50-B. Box 696 • 07003 Palma (Mallorca)
Tel. 971 72 38 42 • Fax (971) 72 69 42 • e-mail: www.viajesmartel.com
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Tomas Martínez i Miró va nerxer a Porreres I'any
1954. És mestre d'escola des de 1974. Dirigeix
l'Associació pel Foment de l'Agricultura Ecológica
(AFAE) d'enca de 1993. Ha realitzat nombrosos
cursos d'agricultura ecológica a pobles de

Mallorca i ha escrit diversos articles especialitzats.
També és coautor de lIibres en que s'exposen eis
sistemes d'agricultura ecológica i la seva aplicació
(L'hort eco/ógic escolar, 1998; L'hort eco/ógic fami
liar i escolar, 1999).

Tomas Martínez: t'hortola ecoloqic
E

ts hortolá: és simplement
una afició o l'engrescament
va més enllá, com comencá

aquesta curolla?
Si per hortolá s' entén, en sentit CH1S

sic, aquell que conrea la terra, encara

que sigui un tros petit, sí que som hor

tola. Aquesta afició em ve de fa molts

d'anys. A Porreres, quan era infant,
anavem fora vila a collir ametles, ana

vem al sequer d' albercocs, a cercar

figues; aquesta connexió amb els ele

ments del camp m'ha durat sempre,

pero la vida et duu per altres camins i

vaig estudiar de mestre. Més enda

vant, vaig tenir ocasió de retomar de

bell nou a la terra i vaig entendre que,
tal com es practica actualment l' agri
cultura, és un perill públic, i que haví-

enllá d'un simple passatemps; és

qualque cosa més que una afició que
et permet passar-t'ho bé.

AI teu parer, quins són eIs conceptes
básícs que caracteritzen l'agroeco
logia?
S'ha de dir que l'agricultura ecológica
o l' agroecologia no són conceptes
nous sinó que han estan lligats a l'ho
me agrícola des del principi i han evo

lucionat al llarg del temps. El seu

fonament básic és l' aproximació de

l'agronomia a l'ecologia, d'aquí deri
va el seu nomo Es pot definir com una

agricultura que no usa productes quí
mies de síntesi, que practica la fertilit
zació orgánica, les rotacions il' asso

ciació de cultius a fi de mantenir i

Tomas Martínez al seu horto

em d'anar cap a un concepte nou d'a

gricultura; va ser quan vaig comencar
a estudiar, a coneixer que significava
l'agricultura ecológica i a fer-hi feina.
Gaudesc de l'hort que tene a ca nos

tra, pero el meu engrescament va més
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augmentar la fertilitat de la terra. Tot
aixo es fa amb la finalitat determinada

que hi hagi una producció de cultius,
per proporcionar aliment a les plantes
i controlar de manera biológica les

plagues, els parasits, les malalties i

alló que coneixem com a males her

bes, que nosaltres denominam herbes
adventícies.

Quines són les tecníques que distin

geixen l'agricultura ecológica?
Hi ha d'haver un concepte global d' a

gricultura i s'ha de tenir especial aten

ció a les relacions que hi ha entre el

sol, plantes i animals. Les tecniques
són diverses i varien en funció del

clima, els tipus de terra, etc. Podem
citar-ne una serie de básiques: el poli
cultiu i la diversificació de cultius, a

més de la rotació de famílies botáni

ques; el reciclat de materia orgánica
que es produeix dins la finca, i dins

aquest apartat és molt important la
utilització del compost, com a reci

clatge del fems; la protecció del sol
contra la lixiviació de la terra; fomen
tar la fixació biológica del nitrogen
atmosféric; usar varietats de plantes i

races animal s autoctones, recursos

renovables i l' estalvi d' aigua i el se

guiment dels cicles naturals, etcétera.

Pots esmentar qualcuna de les expe
riencíes d'integració agrícola ecoló

gica?
Sí. Una d'elles, que ha tengut resso i
s' ha fet a Mallorca, ha estat el tema de

les races animals i les especies vege
tals .autoctones; s'hi ha fet molta de
feina. Es va fer un viver de plantes
autoctones que ha permés que es con

servin al Jardí Botánic de Sóller i que,
en qualsevol moment, quan qualcú ho

vulgui, pugui accedir-hi, Una altra

experiencia important és un sistema
nascut a Mallorca, es tracta de les pa
rades en crestall -del qual és autor

Gaspar Caballero, de Segovia-, capac
d'harmonitzar molts dels conceptes
que he esmentat abans i de posar-los a

l'abast de qualsevol persona perque
ho pugui fer amb un mínim espai de

terra, molt poca aigua i un mínim es-

EL MIRALUI02
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fore; de manteniment. Cree que és

important, sobretot per a aquella gent
que li agrada practicar l' agricultura a

temps parcial o que no pot dedicar
s'hi a temps total. Jo ho consider una

petita revolució.

A l'agricultura ecológica, quins
productes hi usau per combatre les

plagues?
A l'AFAE partim de la idea que les

plagues són el resultat d'una pro
blemática de la terra i, per tant, nosal
tres compartim la filosofia que, si el
sol és sa, no hi haurá plagues. Aixo,
tal volta, sigui mal d'entendre, pero
coincideix amb principis filosofics i
medies de tota la vida, no és que si

guin teories noves. EI fons de la qües
tió és que l' individu i la terra -que en

aquest eas és la base de l' agricultura
han d'estar sanso Quan parlam amb

gent que vol practicar l'agricultura
ecológica i amb els pagesos, no pro
pugnam la utilització de productes per
combatre les malalties i plagues, ni

tan sols la dels productes autoritzats
dins l'agricultura ecológica, perque,
d'entrada, hi som reacis ja que creim

que qualsevol producte que s' incorpo
ra damunt la terra, la planta i el medi
ambient té un efecte perniciós perque,
de qualque manera, modifica l' estabi
litat del medi. I si en darrer terme l' a-

. gricultor es veu obligat a usar-los, que
utilitzi aquells autoritzats que manco

mal fan a la terra, a les plantes, als
animals i als humans, perque, per mor

de la cadena de consum, molts d'a

quests productes toxics s'incorporen
en els greixos, les parts blanes, el

fetge ... de l'individu. Aixo ho conei
xen més bé els que es dediquen a toxi

cologia que no jo, diuen que cada any
moren moltíssimes de persones i d'al
tres resulten intoxicades com a resul
tat de l'ús d' aquests productes.

Com afecten. les condicions edafoló

giques la técnica del compostatge?
Cree que les característiques del sol
no hi influeixen tant com les condi
ciones atmosfériques. A vegades, lle

gim articles sobre técniques que es

basen en les condicions climatologi
ques de, per exemple, Europa central

i, quan les vols aplicar aquí, per molt

que les segueixis estrictament, resulta

obtenim el millor compost que, apli
cat a la terra, dóna un rendiment abso

Iut, sense cap dels inconvenients dels
adobs freses o vius que no han passat
per aquest procés.

Sovint sorgeix la qüestió de si l'a

gricultura ecológica és un luxe que
només ens podem permetre perque
la producció esta garantida pels al

tres mitjans convencionals, que hi
ha de cert en aquesta afirmació?
Cree que avui dia fer agricultura con

vencional sí que és un vertader luxe,
perque no podem permetre que es faci
malbé el medi ambient ni la salut dels

agricultors i consumidors; per tant, si

lIA l'hora de fer compostatge propugnam
la técnica de fer fems de bassa"

deixam que es continui fent amb me

todes que perjudiquen la salut sí que
és un luxe que no ens podem permetre
de cap manera... Quant a garantir la

producció, convé repassar unes dades,
que es publicaren recentment a Natu

re, referents a distints seguiments i a

la comparanca que s'ha fet a Angla
terra dels cereals -blat, ordi i civada
i els seus rendiments, segons que
s'hagin produít per mitjans conven

cionals o biológics, o, a més a més, les
dades referents a la producció d'hor

talisses i llet a granges biodinamiques
de Suíssa. Quan s'aplica una agricul
tura orgánica adequada, fins i tot es

que no funcionen. Nosaltres a l'A

FAE, a l'hora de fer compostatge, pro
pugnam la técnica que utilitzaven els
nostres avantpassats quan feien fems
de bassa amb els residus que es pro
duíen a la cuina, a l'hort, a l'establia,
etc., que anaven a parar en un clot

que, segons la fondária de la bassa i la

quantitat acumulada, es buidava

periódicament quan s'hi havia produít
un procés de fermentació. Com a téc

nica básica, usam el mateix sistema de

fems de bassa i igual materia primera
per fer el compostatge. Ho mesclam
tot amb palla i deixam que els animals
hi actum, i amb l'acció de la humitat
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poden superar les mitjanes de produc
ció convencionals, encara que durant
els primers anys d'aplicació pot ser

que no siguin tan bones perque la
terra necessita una reconversió, pera
després se superen les xifres de l' agri
cultura química o industrial. Aixó té
una explicació, l' agricultura ecológi
ca aporta més a la terra, la qual de
cada vegada esta mes enriquida; en

canvi, la convencionalli lleva enriqui
ment, agafa més de la terra il'empo
breix. Aquest eas cada pie és més fre

qüent, per exemple, a sa Pobla, on la

mentar la producció. Pera, tot i que no

ho sigui, es pot aconseguir perque té

menys cost de producció, mentre que
l' agricultura convencional esta lligada
a una serie d'elements com són els

productes fitosanitaris, adobs quí
mies, maquinaria pesant, etcétera,
que, a 1'hora de la veritat, fan que el

cost sigui molt elevat. L' agroecologia
esta a favor de la reducció de dispen
dis agrícoles, pera de manera racio

nal, no a costa de fer malbé la terra i
l' entorn, j a que vol millorar la qualitat
dels aliments i assegurar la salut dels

Martínez afirma que I'agroecologia redueix eis dispendis agrícoles.

terra ha perdut capacitat i, per mante

nir la fertilitat, cada vegada es neces

siten més adobs químics per obtenir
ne els mateixos resultats.

Aixo arriba flns al punt d 'haver

d'�egjr-hi terra?

No, no és tant un problema de pérdua
de terra com de capacitat qualitativa
de la terra. Es perd la fertilitat, la

capacitat de producció.

EIs criteris que predominen són
augmentar la producció i reduir eIs

dispendis, la vostra manera de fer
eIs compleix?
Sortosament, no els compleix, perque
l'agroecologia no té per finalitat im
mediata reduir els dispendis i aug-
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consumidors i deIs productors i la pre
servació del patrimoni ambiental; s'ha
de plantejar 1'harmonia amb el medi
ambient. Aquesta és la nostra filosofia

general i s'ha de propiciar un canvi de

mentalitat, s'ha d'entendre que el cost

que pagam ara per la producció de l' a

gricultura convencional il' abarati
ment deIs productes agrícoles, a llarg
termini, és molt més gros i acabarem

pagant-ho nosaltres mateixos i ho pa
garan eIs nostres filis i néts, per tant,
no es pot continuar per aquest camí.
EIs costos deIs productes ecológics
s' abarateixen mitjancant una política
agraria de subvenció, pera la que es fa
esta dominada per multinacionals quí
miques i d' enginyeria genética i es

prima de forma descarada l'agricultu-

ra industrial, fins al punt que la Con
selleria d' Agricultura subvenciona els

pagesos per la utilització de certs pro
ductes químics, mentre que exclou
l' agricultura ecológica de subven

cions. Cree que aixo succeeix perque
deixa pocs beneficis a les grans multi

nacionals i la funció básica d' aquestes
és guanyar doblers, encara que, tot i

aixo, també cerquen com introduir-se
en I' agricultura ecológica. Ara mateix

ja es poden comprar productes pen
sats a posta; per exemple, et venen

insectes per controlar plagues per mit

jans naturals biológics quan abans ho
feien per mitjans químics. Nosaltres

propugnam una agricultura que no

estigui fermada a res, que l'agricultor
pugui treballar independentment de la

gent que I' orienta, de tecnics i asses

sors que li diuen cap on ha d'anar, que
ha de fer i deixar de fer. Avui dia, s' ha

caigut en aquest vici, tothom diu com

s'han de fer les coses, eIs les donen

mig fetes, els diuen quins productes
han d'utilitzar i, sense rompre aquesta
cadena, és molt difícil que es pugui
avancar cap al' agricultura ecológica.

És ver que eIs productes nets de pla
guicides són més saborosos, pero
se'n garanteix la producció suficient

per cobrir les necessitats creixents?
Una de les característiques deIs pro
ductes ecologics, precisament, és la

qualitat organoleptica que podem
observar pels ulls, el paladar, pels
nostres sentits.

Pero, quant a la seva presencia, so

vint, no és molt maca...

Moltes de vegades se'ns planteja
aquesta qüestió, ens diuen que no són

estetics; quant a presentació, han de
ser iguals o més macos que els altres,
perque si no ho són vol dir que l'agri
cultor no esta fent bé les coses. Si ens

trobam amb un producte picat, tacat,
petit, mal fet, pot ser tan ecologic com

vulguis, pera és un mal producte
ecologic; hem d' anar a cercar-ne un

que sigui tan bo de presencia com eIs
altres, ara bé, dins l'agricultura con

vencional s'utilitzen una serie de

practiques, per exemple, encerar les
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pomes, embolicar-les, etcétera, i nos

altres no hem de caure en aixo, pero sí

que hem de saber presentar un pro
ducte digne i de qualitat pel sentit del

paladar il'olfacte, perque avui és difí
cil comprar una poma o una pera, en

sumar-les i sentir-ne 1'olor. Sobretot

dediquen els esforcos a la comercialit
zació del producte. I com podem co

mercialitzar-lo si no existeix? Si donen

ajuts a la comercialització i la base falla
i no hi ha producció, difícilment aixo

podrá anar endavant... Jo fa sis o set

anys que m'hi dedic a fons i puc dir-te

Eis costos deis productes ecolóqics
s'abarateixen mitjancant una política
agraria de subvenció

en la fruita es nota que s'ha perdut
aquest element important de reclamo

Quant a producció, a Balears no n'hi
ha suficient per afrontar la demanda;
tal volta aixo deriva de la política que
s'ha duit per part de la Conselleria
d' Agricultura, perque, en lloc de po
sar els elements necessaris des de la
base i fer que hi hagi més agricultors,
que hi hagi més joves que es vulguin
dedicar a les feines de fora vila, es

que gran part de la gent fa la producció
d'ametlerar, de garrover i, en general,
conrea productes de seca, pero en

conec pocs que es dediquin a l'horticul
tura i la fruita i, en lloc d' anar a més, tot

i que les xifres oficials diguin que hem

avancat molt en nombre d'hectárees o

de quarterades, estam estancats.

Com s'explica aíxo?

Perque, realment, hi manca una políti-

ca decidida per part de la Conselleria
d' Agricultura i únicament es pot fer si
es creu en aixó. I encara que no s' as

sumesqui com una filosofia -aixo se

ria el meu desideratum- convendría

que se li donas, almanco, les mateixes

oportunitats d' expansió, sobretot te

nint en compte que Mallorca és una

terra excel-lent per poder fer-hi agri
cultura ecológica per les seves propies
condicions, perque no tenim una his
toria de dos-cents anys d'industrialit
zació com a Catalunya i per haver es

tat un espai que, fins fa molts pocs
anys, no ha estat malmenat ambiental
ment i que, per tant, és fácil de recu

perar. No es pot entendre que a l'estiu
el sector primari no sigui capac de
donar menjar a tota la gent que arriba
a fer una estada a l'Illa; per tot aixo,
es necessita un canvi de mentalitat,
una empenta política que impulsi l'a

gricultura ecológica, perque, si no es

fa una passa endavant que la tregui, de

veres, de la marginalitat en la qual es

manté, no avancará,
Joan Fullana

iMae.
Ho sentim,
no és beige.

El teu Centre AppIe és
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En aquest número d'EI Mira/! continuam eis itine
raris de Conéixer la Part Forana, una activitat

integrada dins el programa d'Universitat Oberta
de la Universitat de les Illes Balears. Ara us en

presenta m l'onze, Sencelles. Sencelles és un

municipi del Pia de Mallorca que té una superfí
cie de 52,62 km2 i compta amb 1.665 habitants
(dades de 1991).

Comen<;am
la visita de la vila de

Sencelles per l' església parro
quial de Sant Pere.

La primera església parroquial de
Canarrossa es funda a Costitx l' any
1236, pero no es consolida i, dos anys
després, el bisbe de Mallorca, Ramon
de Torrella, traslladá la parroquia a

Sencelles. L'any 1248 apareix relacio
nada en la butla d' Innocenci IV amb el
nom de Sant Pere de Sencelles. La pri
mera pedra de I' actual temple es

col- loca el 1691. El portal major, situat
en el carrer de l'Església, data de

1738, i mostra un medalló que conté el
relleu de sant Pere; s'aixeca sobre una

escala de doble ram, amb la data de
1888. El portal més conegut és el late

ral, situat a la placa; és renaixentista i

possiblement procedeix del temple
anterior. Té are apuntat, amb el timpa
que conté dos escuts, el de l' esquerra
de la familia Sureda i el de la dreta de

Sencelles, i la data de 1707. La torre

campanar és de secció quadrada i té
set cossos d'alcat; els dos cossos supe
riors tenen dos arquets lleugerament
apuntats per cada costat, i el corona

ment mostra una balconada amb
balustrada, torrelló octogonal i agulla
piramidal. Vora la base del campanar,
el mur del temple mostra el relleu d'un
calvario Davant la facana del portal
lateral hi ha una esplanada guarnida
amb lledoners, on destaca el monu

ment a la beata Francinaina, és obra de
Jaume Mir i fou inaugurat l'any 1955.
L'interior del temple parroquial cons

ta d' una sola nau, amb coberta de
volta de canó amb llunetes, dividida
en sis trams. Les capelles laterals són
sis per costat, amb accés per ares

rodons. El portal principal comunica
amb un ingrés a manera de vestíbul
sobre el qual hi ha la tribuna del cor; a

l' esquerra d' aquest espai hi ha la base

50

Sencelles
del campanar, mentre que a la dreta hi
ha una estanca rectangular amb dos

trams, que antigament era la capella
del baptisme. El presbiteri té aleat de
murs convergents i amb coberta d'un

quart d' esfera avenerada. El retaule

major, barroc, fou dissenyat per Al
bert Borguny Castelló, 1'any 1766;

acull la imatge de sant Pere, obra de

Josep Antoni Llabrés Mudoi, de 1811;
als laterals, hi ha dues columnes de
tradició corintia a cada costat i, als
extrems, les imatges de sant Pau i sant

Jaume. Al cos superior hi ha un con

junt escultóric de l'Assumpció de Ma
ria. A l'entrada del presbiteri, a la dre-

Aspecte de Sencelles.

EI municipi pertany al Pia de
Mallorca i té més de 1.600 habitants

EL MlRALUl02



ITINERARIS

ta, hi ha una escultura de la beata
Francinaina Cirer, de l'any 1989;
mentre que, a l'esquerra del presbite
ri, hi ha la pica baptismal, de secció

hexagonal. Les capelIes de la dreta, o

de 1'Epístola, són les següents: la pri
mera és la de la Mare de Déu del
Carme. La segona és la de les Ani
mes. La tercera és la capelIa fonda o

del Roser, que té grans dimensions i

planta cruciforme; el centre del creuer

té com a coberta una cúpula dividida
en vuit segments i que és presidida pel
retaule de la Mare de Déu del Roser,
amb una imatge de la titular, obra de
1. A. Llabrés Mudoi; a 1'esquerra hi
ha una imatge de sant Domingo i a la

dreta, una de santa Catalina; a l' atic,
hi ha una pintura de sant Vicene; Fer
rer. A I' esquerra i a la dreta hi ha les

capelIetes del Sagrat Cor i de sant

Lluís Goncaga, amb una representa
ció de sant Placid a la predel-la, Al
fons del brae; de I' esquerra, hi ha el
retaule de Nostra Senyora de Lourdes,
mentre que al fons del brae; de la dreta
hi ha el de sant Martí. La quarta cape
lla de la dreta és la de santa Agueda,
que té títol de patrona de SencelIes

per l' acabament miraculós d'una ter

rible secada, l' any 1480; és un retaule

barroc, amb quatre pilas tres corínties,
amb la imatge de la titular en el cen

tre; a l' átic, hi ha una imatge de sant

Sebastiá. EIs murs laterals tenen la

part baixa decorada amb rajoles poli
. cromes, del segle XVIII, amb repro
duccions de gerros amb flors. La cin

quena capelIa és la de sant Tomas
d'Aquino, amb retaule barroc; a I'átic

hi ha una pintura de sant Francesc; el

mur lateral esquerre mostra rajoles de

1772, amb les figures de sant Jordi i

sant Miquel. La sisena capelIa és la de

la Purissima Concepció.
Les capelIes de I' esquerra, o de I' E

vangeli, són les següents: La primera
és la de sant Joan Baptista; en la pre
del-la, s'hi representen els sants met

ges Cosme i Damia i de la Mare de

Déu. A la base de l'altar, una urna

conté la imatge de la Mare de Déu

Morta, moderna, amb la taula pictori
ca de mitjan segle XVI que represen
ta els apostols, obra de Mateu López;
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Església del poble .

Santa Agueda és la patrona del

poble, perque acaba, miraculosament,
amb una temible sequera

aquesta obra, una de les més impor
tants del temple, conserva una bona

policromia. La segona capella de I'es

querra és la de sant Antoni Abat, amb
una pintura de sant Jordi a l' atic. El

tercer espai correspon al portal lateral.

Entre la tercera i la quarta capelIa hi
ha la trona, de fusta amb incrustacions
de marqueteria. La quarta capella és la

del Nom de Jesús, amb Ilencos de la

Mare de Déu del Remei, de sant Joan
de Mata i de sant Felix de Valois, tri
nitaris. La cinquena capelIa és la de

santa Catalina Tomas. La sisena cape
lia és la de sant Josep. L'orgue, situat
en el cor, fou construit per Pere Josep
Bosch el 1746.
La sagristia, a la dreta del presbiteri,
conté el fons d'un petit museu parro
quial, amb elements litúrgics o de
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culte antics, com un missal del segle
XVI, una custodia, un betlem del se

gle XVII, una veracreu que ja s'es
menta en un inventari de 1563 i di
verses bacines petitories; també con-

una sala rebedor, amb una pintura de
sant Antoni a l'esquerra i de sant Pau

a la dreta. Un arquet rebaixat que
separa els dos aiguavessos dóna pas a

la sala amb una cisterna a la dreta,

AI nudi urbá hi ha quatre creus de
terme, la més antiga de les quals
és la de Can Maví
serva el lavatori de marbre, amb la
data de 1710, i unes bones calaixeres.
Vara l'església parroquial hi ha l'edi
fici de la Rectoria, documentat ja el
1650. Presenta una artística facana
amb aleat de tres plantes i amb portal
fora de llinda. El centre de la facana, a

la part superior, presenta una esvelta

galeria de tres ares rodons, amb balus
trada a la base; les columnes, dues

exemptes i dues embegudes en els

laterals, són de tradició toscana. El

amb coll octogonal; en aquest espai,
també hi ha un llene barroc, de la
Mare de Déu del Roser. A I' esquerra
de la sala rebedor es traba el despatx
del rector, an es conserva una Mare de
Déu del Roser, obra de Mateu López,
pare, datada el 1569; també conté una

coronació de la Mare de Déu per la

Trinitat, abra de Mateu Llopis, fili.

Aquest important llegat pictoric prové
de l'antiga església parroquial gótica.
Al carrer de la Caritat es traba el con-

Al carrer de la Caritat es troba el
convent de les germanes de la Caritat,
la base del qual era Can Xiroia

porxo, a la tercera planta, apareix en

part integrat dins la galeria, i presenta
finestrons semicirculars. A la banda
de la dreta, el carreronet que va a la

placeta de I' Obra separa la rectoria de

l'església, amb un pontet que comuni
ca els dos edificis. L'interior mostra

vent de les Germanes de la Caritat,
la base del qual era Can Xiroia, casa

natal de la beata sor Francinaina Cirer

(1781-1855). Sor Francinaina el cedí
a la comunitat acabada de fundar per
ella mateixa. L' any 1890, el convent
s' integra en la congregació de les

Germanes de la Caritat. És una cons

trucció de tres plantes d' aleat, amb

portal fora d'arc rodó. Abans, la casa

tenia només una planta d' aleat, i fou a

partir de 1851 quan s'hi afegí el pri
mer pis i el porxo superior. EIs anys
1945, 1957 i 1986 es feren noves ad

quisicions de cases confrontants que
permeteren l'ampliació del convent.
A l'interior, es traba l'oratori de la
Mare de Déu dels Dolors, que conté el

sepulcre de la beata Francinaina, amb
un relleu obra de Remígia Caubet.
També es poden visitar diverses es

tances del convent, com la cuina, la
cambra de la beata, i el pati. Hi ha
també una sala, inaugurada el 1965,
que conserva nombrosos objectes vin
culats a la vida de sor Francinaina,
com documents, fotografies, exvots i

objectes personals.
Can Ramis és un celler situat a la

placa de Son Morey, 14. La facana
presenta un gran portal de llinda, amb
brancals i llinda de pedra. EI vestíbul
mostra a la dreta l' espai del cup de vi,
mentre que a l'esquerra es pot veure

una premsa de vi, de fusta. Després
del vestíbul, una petita c1.astra repar
teix les dues estances principals del
casal: l'escala de la dreta comunica
amb el primer pis, an hi ha un restau
rant. A la part baixa, en el mateix late
ral dret, encara funciona un celler de
vi. A la dreta del rebedor d'aquesta
part de I' edifici hi ha un escut amb la
data de 1870, any de fundació del
celler.
La Posada de Can Romanyá és un

casal situat al cl del Rafal, 16. Data
del segle XVIII i el seu nam prové de
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la funció que complia com a posada
de la possessió dita Can Romanya,
situada alllogaret de Cascanar. En el

segle XVIII era propietat de la famí
lia Ramis. Més endavant, passa a

Bartomeu Vich, la família del qual
encara la posseeix. L' edifici ha estat

reformat recentment. Té facana de
tres plantes d' aleat. EI portal és d' are

escarser. L'interior mostra una planta
baixa, amb tres aiguavessos separats
per dos ares rebaixats. Des de l'ai

guavés de davant, s'accedeix a la
'sala de rebre', convertida avui en

saleta d' estar, i també a l' antiga con

sulta del metge, actualment un des

patx. A la planta baixa hi ha una

cambra on es conserva el llit d' un

avantpassat de la farm1ia que fou rec

tor de Banyalbufar. Al final de l'es
cala que condueix a les estances

superiors, hi ha un vitrall de colors.

D'aquí s'accedeix a la 'sala bona', de
considerables proporcions, en la qual
figuren els antics retrats de farm1ia.
Son Mansena (cl de sor Francinaina,
46) és una casa del segle XVIII. Pre
senta facana amb aleat de dues plan
tes. El portal és de pedra viva i té are

rodó adovellat, amb brancals d'una

peca i amb carcanyol; al capdamunt,
destaca un carreu de pedra vermellosa

que mostra la data de 1726. A la plan
ta baixa, hi ha dues finestres, una a

cada costat del portal, mentre que al

primer pis n'hi ha tres, de finestres,
totes amb ampit. Segons tradició, era

la 'casa de la dida de sor Francinaina.
A prop de Son Mansena, al núm 34
del mateix carrer, hi ha la casa dita
Can Bruno. Té facana de tres plantes,
amb portal escarser, amb la data gra
vada de 1889.
AI nucli urba hi ha quatre creus de
terme. La més antiga és la creo de
Can Maví, a llevant, al final del car

rer d' Antoni Maura, en la cruílla de

les carreteres d'Inca i de Costitx; es

documenta l'any 1732 i és d'estil bar
roe. La segona, la creo de sa Cometa,
se situa a ponent, al final del carrer de
sor Francinaina Cirer, en la cruilla de

les carreteres de Palma i d' Algaida; té

fust i tambor del segle XVIII, pero la

creu própiament dita és del segle XIX.
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La creo de s'Era d'en Pelat, situada
en la confluencia deIs carrers de Son
Arrom i del Rector Molinas, fou be
neída l'any 1900. La creo del Rafal,
es localitza .en el creuer deIs carrers

del Rafal i de Bons Aires; és de cons

trucció moderna (1991), aixecada
sobre la base d'una creu més antiga,
de comencament del s. XX.
Sencelles compta amb una partida de
molins fariners. El molí de Can Cin
to, situat al cl deIs Molins, té base

habitatge quadrangular coberta amb
tres voltes i una escala exterior d'accés
al' envelador. El molí de Can Mopi,

situat al cl dels Molins, també és ano

menat molí de Can Estela. La base és

quadrada, amb quatre voltes de mig
canó, i té una escala exterior adossada
a la facana; la torre és de secció circu
lar i coberta de teules a dos aiguaves
sos. El molí de Can Pica Pebre, situat
al cl del General, té base de dues naus,
amb voltes de mig canó; la torre és sen

cera i conserva restes de maquinaria.
Apareix documentat el 1789. Altres
molins són els d'en Ferrero (cl del

Papa), d' en Ferrerico (cl de l'Església),
de Can Mascaró (cl del Capita), i de
Can Reüll (cl de Son Arrom).
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Qui és Lauren Bacall? Ningú. Veste pot repassar
la llista de les mil persones més poderoses de

Hollywood i ben segur que ella no hi figura.
Pot Ilegir la ingent bibliografia que genera

anualment la Indústria -the Industry, o tal

vegada hi ha algú que pensi que pariam d'un

art?-, i segurament no mereix una nota a peu
de pagina.

L'illa de les deesses blanques

A
vui dia significa tant com

Natasha Rambova. L' es

posa de Rambo? No, l'es-

posa de Rodolfo Valentino. Valen-

tino necessitava una esposa?
Necessitava una coartada, i

aquesta eslava estranya la hi

brindava. És que Humphrey
Bogart necessitava una espo

sa? I ja que hi som,

necessitava una

esposa Errol

Flynn? Tenia

50 anys quan
li rebenta I' o

dre d'alco

hol, nom

amb el qual
anomenava

el seu cos, i

tenia 17

anys la seva

parella de

llavors. Que
com es deia?
No embulla-
rem més

aquest pa
r a g r a f .

Potser el

matri

m o ni
s i g u i
una llei
u n i -

versal,
després de
tot. Sense
distinció
de sexes,
natural-
ment. És
que Ava

Gardner
necessitava

un es-
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pos? Va tenir tots els que va voler, i un

d'ells s'anomena Frank. Frank Sina
tra. Un dia li va rompre un lium de
taula al cap. Ella a eli, naturalment. El
cantant s'havia atrevit a renyar-Ia per
haver sortit de marxa tota sola.
Lauren B acall, Natasha Rambova,
Ava Gardner, la viuda no nomenada
d'Errol Flynn. Hi ha d'haver un fil
conductor en algun lloc. Mallorca és
el vincle que teixeix totes aquestes
biografies. Un cop més, aquesta mi

núscula bassa de pedra -el 0,000033
per cent de la superfície del planeta
Terra, si ens hem de posar estupends
polaritza l' actualitat. EI segle sencer

ha recorregut aquesta cruílla, fins al

punt que ha estat més comede veure'l
desfilar com un rotlle de cel-luloide,
ja que parIam de cine, que perseguir
lo als seus successius escenaris. No hi
ha episodi recent que no pugui ser

interpretat a la llum d'un decadent

capvespre al' illa. Digui una lletra

qualsevol: la che. Aixo no és una lle

tra, sinó un comandant, pero vet aquí
dos noms passats pel filtre mallorquí
amb aquesta inicial, Chaplin i Chur
chillo S' atreveix a continuar? Donaria

per a una amena varietat de Trivial
Pursuit.
La diferencia és que Gardner arriba a

Mallorca quan ja era algú, i Bacall ho
ha fet quan ja havia deixat de ser-ho.

Ava, l'Eva primordial del segle, va ser

encomanada a Robert Graves perque
descansas i aprengués a llegir poesia.
Aterra a Son Bonet el mare; de 1956.
El fred no la dissuadí de banyar-se
diariament a Cala Deiá. Queda per a

la llegenda el seu aferrat ball amb el

cap del post de la Guardia Civil, me

decina racial a falta d' un torero en

condicions. La fascinació pel creador
de La Deessa Blanca era recíproca.
L' actriu dernaná al'escriptor que li

EL MIRALUI02



CINEFAGIA matías vallés

dedicas un poema. L'elegit fou "Ella

parla sempre amb la seva propia veu".
Un extracte: "Ella és innocent i sal

vatge,compromesa amb l'amor / a tra

vés de tots els desastres." Serviria per
a Lauren Bacall que ha rodat a Raixa
Presences of mind a les ordres d' An
toni Aloy? Perfectament. Li encaixa
ria amb la mateixa precisió que el ves

tuari d'Ivonne Blake, oscaritzada per
Fanny i Alexander i que ja vestí l'en
tom mític del cardenal Despuig a la
lamentable adaptació de Beam. Estre

nada, per cert, amb la presencia es

tel-lar d'Ana García Obregón. Millor
no continuar per aquest camí.
Ava Gardner a Deia i Lauren Bacall a

la possessió de Son Net, uns altres dos

fragments mallorquins despersonalit
zats o globalitzats, per seguir l' argot a

l'ús. No és 1'únic punt de contacte,
recordin que el cine és una promiscuí
tat almanco biográfica. Resulta que a

través d' ambdues dones circula Frank

Sinatra. Mitjancant esposalles en el

eas ja comentat, i amb una diabolica
intervenció d'un tercer en disputa en

el matrimoni de Bogart, La Bacall

sosté que l' enamorat era eli, i s' excu

sa que la malaltia del seu marit havia
rebaixat l'afectivitat del matrimonio

Diversos testimonis mantenen, con

tráriamen t, que la fascinada va ser

ella. Tothom coincideix que ambdues

hipótesis irritaven un Bogart malalt de

cancer. Com que hi ha persones que
mai no canvien, el cantant repetiria
triangle trenta anys més tard, aquesta
vegada amb Nancy Reagan i contra

un president d'EUA tan absent dels

secrets de la seva habitació com del

seu despatx oval.

Així es reuneixen tres parells d'ulls

irrepetibles. El cínic 01' Blue Eyes, una

al-lota rossa, la qual Hollywood batejá
The Look als 19 anys, després de la

seva primera pel-lícula, I Ava, a la qual
és impossible de mirar als ulls ni en una

fotografia. Flamarades de passió.
Així dones, la protagonista d'aquestes
linies no existeix. Fa uns anys, ella

mateixa es lamentava de la sequera de

papers en la Indústria per a dones de

la seva edat. Encara que la crítica im

misericordiosa sostenia que necessita-
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va Bogart per ser una bona actriu, no

record haver-me fixat en els seus dots

interpretatius ni una sola vegada. És
tan absurd com preguntar-se com to

cava John Lennon. El rellotge ha per
donat la lluminositat de la seva mira

da, pero ha estat desplacada com a

estrella per la civilització amb major
capacitat d' oblit de la historia. Amb
tots els respectes d'un amant platonic,
és un fantasma viu, posats a repetir
l'expressió aplicada a John Gielgud
-el millor actor, i no tan sols en la ca

tegoria de nonagenaris- per Harold

Pinter, estrenat també a Palma en

aquesta temporada i que conegué les
males maneres de la diva en dirigir-la
a Dulce pájaro de juventud.
Bogart era ella, i en més d'una ocasió
el seu marit hagué de temperar els

anims de la seva indócil esposa. En
cara avui dia algú hauria de tranquil
litzar-la amb I'encárrec que Hum-

phrey Bogart ha mort. Senyora, ja pot
ser veste mateixa. A Mallorca, illa

poc propensa a la prosopopeia i els

habitants antics de la qual naixien,
vivien i morien en la senzillesa, ha

brindat a aquesta deessa blanca no

homologada el tractament de diva. Un
dia sabérem que menja una pizza a

Sóller, estrany lloc per a aquest pro
posit, fins i tot si es tracta d'un mite

de Hollywood. Tanmateix, qualsevol
programa d'actes, si no podia comptar
amb la presencia de Robert Graves,
n' era un succedani. Més sort va tenir
Ava Gardner, que aprengué a Deia

una sola llicó de poesia del tita anglés.
"EIs poemes són com les persones, al

nostre voltant n'hi ha molt pocs
d'autentics." S'hi pot afegir qualsevol
fandango, pero Ava Gardner i Lauren

Bacall tenen l' autenticitat més que
acreditada. En els nostres somnis no

es pot trobar res de més real.
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ART

Les exposicions de l'obra de Malevitx, al Centre de
Cultura "Sa Nostra", i deis mestres russos de I'a
vantguarda, al Casal Solleric, ens ofereixen l'opor-

tunitat de coneixer i gaudir d'un deis més impor
tants i fructífers períodes no tan sois de Rússia, sinó
també de l'art europeu a principi d'aquest segle.

Malevitx,
i eis mestres russos de I'avantguarda

Durant
les dues primeres de

cades del segle XX, eIs artis
tes russos es posaren al cap

davant de la lluita per a l'obertura de
I' art a noves vies d' expressió. I ho feren

seguint una corrent que es donava a tot

Europa per satisfer un desig de moder

nitat, pero també, i amb més forca que
a d' altres indrets europeus, des d' un

plantejament polític i seriós de la fun
ció social de l' arto Per als russos, la rup
tura amb els vells llenguatges significa
va el distanciament i la rebel-lió contra

l'anacronisme dels tsars.

Així, la contemplació d'aquestes
obres, provinents del Museu Estatal
Rus de Sant Petersburg, permet una

primera lectura social de la pintura,
perque en totes i cada una de les obres

exposades hi ha una forta implicació
política, una immensa carrega ideoló

gica, que és tan o més forta que la tam

bé profunda investigació purament
artística que hi ha. Tot i així, l' art rus

d' aquella epoca no reflecteix el pano
rama polític, sinó que la seva revolució
es va fer des de postulats estrictaments
plastics. Aixo sí, amb el convenciment
que l' art podia canviar el món.
Com a col-lectiu, els artistes russos

s' organitzaren en grups i associa
cions, publicaren manifests, mogue
ren debats públics i, des d' aquesta
implicació ideológica, provocaren
una profunda revolució artística. Tan
soIs després de la mort de Lenin i de
la caiguda de Lunatxarski, la nova

dictadura de partit els va negar tota

autonomia en la investigació. L' avant

guarda va ser considerada fora de la
llei i perserguida. Es va revaloritzar la
vella academia i es va acabar amb

aquella epoca que tantes aportacions
va fer a I' art del segle XX. Després
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només hi va haver lloc per a l'art ofi
cial.

Pero més enllá de la lectura política,
les obres dels mes tres russos de les

avantguardes aconseguiren una de les

ruptures més radicals en la historia de
l'evolució de la forma pictórica. L'ex

posició Home, aire, espai, que pren el

La Gioconda (Ec/ipse parcial) (1914). Oli damunt tela 62,5 x 49,3 cm.
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ART cristina ros

títol d'una obra cubofuturista de I'ar
tista Liudov Popova, suposa un recor

regut exhaustiu per la trajectoria de
Kasimir Malevitx i pels més impor
tants representants de l' avantguarda
russa: Kandinsky, Rozarova, Rod
txenko, Gontxarova, Larionov, Exter,
Puni, Udaltsova, Lebedev, Tatlin o la
mateixa Popova.
A través de l'obra de Malevitx, pre
sent al Centre de Cultura "Sa Nostra",
es descobreix la lluita de qui, partint
de l' herencia rebuda del realisme, del
cubisme i del futurisme, va crear un

llenguatge absolutament nou, el su

prematisme, que va transformar les
idees sobre els valors contemporanis
de l'art i que va influir, no tan sols en

la pintura, sinó també en l' arquitectu
ra, en l'escultura, en l' art decoratiu,
en les escenografies teatrals i, molt

especialment, en el camp de les arts

grafiques, El suprematisme de Male
vitx significava la més perfecta identi
ficació entre idea i percepció, repre
sentava l'espai expressat en un símbol

geométric (extrapolació de les icones

russes), i arribava a 1'abstracció abso

luta, com a negació de l' objectivitat i

potenciació de l' espiritualitat.
Si Malevitx necessita d'un espai d'ex

posició al marge de la resta dels

avantguardistes russos és perque la
seva evolució no es va sotmetre als
distints moviments que conformaren

aquelles dues primeres decades del

segle a Rússia, sinó que va mantenir
un ritme de canvi molt més trepidant,
provocat per una autoanalisi que el

dugué a conquistar, una vegada rere

l' altra, noves formes d' expressió.
Pero, coetaniament a Malevitx, els
altres mestres de l'avantguarda russa,

que són també mestres de l'avant

guardisme europeu, ens permeten el

recorregut pels principals moviments
d'un art amb pretensions revoluciona
ries i amb tota una teoria com a acom

panyament. MoItes de vegades s'ha
discutit si l' obra de Vassily Kandins

ky és l' exemple plástic per acompan
yar la teórica sobre l' abstracció, de la

qual es diu pare. En tot cas, les onze

obres de Kandinsky presents al Casal
Solleric són la demostració de la po-
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Kandinsky: Quadrat amb sanefa blanca (1913). ali damunt tela 70 x 106 em.

téncia suggestiva dels ritmes, gests i
colors enfront de la tradicional repre
sentació d' objectes.
La de Kandinsky era una de les lluites

que es lliurava a favor de la llibertat

pictórica. Pero Rússia, entre 1900 i

1920, fou també el bressol d'altres
moviments artístics que tenien aques
ta mateixa pretensió: rompre amb els
dictats tradicionals i amb tot el que
aquests comportaven. L' art havia de
tenir una funció concreta en el desen

volupament de la revolució. Així, a

l'exposició dels mestres russos de 1'a
vantguarda, ens trobam amb els més

significats representants del cubofutu
risme, postulat que defensava el qua
dre com a resuItat de la combinació de
moduls geométrics i que duia la figura
a una fragmentació relacionada amb
l' espai; ens enfrontam amb l'obra dels
contructivistes, amb la dels neoprirni
tivistes, per assumir una realitat rica i

plural que, conjuntament, va cercar i
va aconseguir transcendir l' epoca i el
lloc del qual havia sorgit. Ara i aquí,
l'art de les avantguardes russes ens

aporta coneixements sobre l'actitud
enfront de l' art quan aquest és consi
derat motor de la societat.
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MÚSICA

Miquela Lladó Vidal és d'aquestes persones que
opina que I'escenari és el pitjor lloc per fer política.
Troba que és el lloc ideal per fer música, per pensar,
alegrar i engrescar la gent, perque les idees sempre
es poden fer arribar implícites. I no és I'opinió de

cap novell, car han passat molts d'anys d'encá que
el 1967 entras en la Nova Caneó i més tard, el 1981,

fundas el grup Música Nostra, el qual després de
tants de discs, inesgotables, aviat presentara un

recull, en viu, de les darreres actuacions en directe.

Atenció, perque, brae a brae, amb aquesta veu nos

tra, han pujat alguns col·legues com el polifacetic
Toni Pastor o Pep Toni, Bernat Cabot i d'atres que,
com Miquela, viuen en la música.

Miquela Lladó, de Música Nostra
Viure en la música

Quina música o bandes t'han in
fluenciat?

Moltíssims, la classica, la nostra, la

copla, la caneó francesa, italiana... I

com a avantguarda d'un temps, Joan

Baez, Dylan ..

Dins quin estil t'ernmarcaries?

En la música folk, dins la línia d' ar

ranjaments actualitzats i oberts. Es
tam oberts a totes les influencies. Em

vaig trobar amb la música oriental

quan vaig anar a Turquia. Musical
ment parlant no hi ha distancies.

Quin és el teu rei o reina en la mú
sica?
En el seu moment Serrat, aIs 19 anys
em va impactar. En aquells moments

sabia que n'hi havia de millors, pero
m'adonava que ell feia la música com

jo l' entenia. També Brassens, Brel,
Beatles són genials.

I deIs grups actuals?
M' agrada el flamenc modern: Yiyos,
Ketama, Barbería del sur, Niña Pas
tori. També Oskorri, Al tall, la música

classica, opera, músiques etniques
d' altres paISOS, grups desconeguts pero
que t' ensenyen. En general, grups amb
molta forca que arriben a la gent.

Que penses de les subvencions?
Si una gent es vol dedicar al món de
I' espectacle s' ho ha de currar. Aixó
no vol dir que, en alguns moments,
es facilitin espectacles concrets. Les
subvencions s'han de donar com a

suport a la música que ho ha de
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menester per ajudar eIs qui comen

cen, per crear infraestructures o esco

les de música.

néixer amb les qualitats i currar molt.
N' hi ha que en tenen, de bones quali
tats, i no les saben aprofitar.

Et dediques soIs a la música?

Impossible fer-ho de manera que et

puguis realitzar. Has d' estar disposat a

fer bolos de tot tipus, prescindint del

que tu entens per art, tocar per a gui
ris, etc ...

Tens la banda que t'agradaria?
EIs músics són molt bons, molt bons
instrumentistes i tenen un molt bon

nivell d'execució. No ho canvii per
res. És impossible trobar cinc perso
nes com les actuals, i, a més, la rela

ció humana és genial. Ens estimam i

no cal ni dir-ho.Per posar-ne un exemple, el teu

company de grup, en Toni Pastor,
potser és un deIs pocs...

Sí, pero n'hi ha pocs com ell. Has de
Com definiries I'época que t'ha to

cat viure?
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MÚSICA alex volney

Una epoca en la qual tenim una qualitat
de vida molt bona. Tenim més del que
hem de menester i per desgracia no ens

sabem conformar amb el que tenim.

Que és el que no suportes deIs mú
sics?

Que se sobrevalorin i es creguin supe
riors a les altres persones. Un músic
ha de ser sempre persona i no perso
natge-músic.

Que penses de l'empresari d'espec
tacIes?
Res de creatiu, res d' art, volen fer du
ros. Volen treure profit d'una feina
artística.

On vas néixer?
A Palma, ellO de juny de 1948.

D'on et sents?
Del món, pero mallorquina.

Un objectiu.
Fer les coses ben fetes. Tot, des de la
feina [ms a la música.

Miquela continua fideI a l' ensenya
ment com a professora d'angles, i

aquest objectiu es fa extensible a tots

eIs aspectes de la vida.

Una bandera?
Una a la qual encara no han posat
color, la de la solidaritat. Les que ja hi
ha pintades no m'agraden gaire.

Que canviaries del món musical?
EI concepte música-negocio Veus, una

altra bandera no pintada que m'agra
da, la de la utopia.

INFORMACIÓ I RESERVES:

TEL. 610 033445 . 971180527

FAX: 971 180527
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Una caneó o un tema.
Música classica, concerts.

Un concert.

No n' hi ha només un. DeIs primer s de
la Nova Caneó, quan comencava a

tenir forca, i, darrerament, concerts on

veus que la gent vibra amb tu, balla i

canta, i et posa la pell de gallina.

Ara, des de la distancia, per a tu

que és aixó de la Nova Caneó, mi
rant enrere?

Quan va sortir es va obrir la finestra

perque es pogués sentir un altre pie la
veu d'un poble.

Un himne?
No m' agrada institucionalitzar les co

ses. La Balanguera és per a mi una

caneó preciosa. Precisament fa molts

d'anys que la cantavem perque ens

agrada, pero ara quan es toca i es co

menga a fer teatre aixo ja no em va bé.

Un estil musical que no pugnis su

portar?
Mescles tecno amb renous i sons amb
base rítmica que no em diuen res, soIs
em crespen eIs nervis, em deixen

insensible, no em comuniquen res.

Un llibre.
El petit príncep, tot i que sempre estic

llegint poesia i sempre tene a ma el

Canconer Popular, que és una mera

vella de l' evolució social i del llen

guatge, les arrels. És una obra que ens

transfereix d' allá on venim i és una

Ilástima que la contínuítat es perdi.

Com arreglaries el tema de les dro

gues?
El que s'ha d'arreglar són els mafio
sos. El problema esta en eIs traficants,
en la societat corrupta i sense control.

Quan eres nina pensaves a pujar a

I'escenari?

Sempre m'ha produit atracció el món
de la farándula. De ninaja ho volia fer.
M'hauria agradat ser cantant d'opera o

actriu de teatre. Entrar en aquest món

mágic sí, pero m'agrada anar a peu; ser

especial no m' agrada. La música em

carrega les piles i, a més a més, he tro

bat l'equilibri amb la vida íntima, l'en

senyament, eIs amics ...

Quan ets damunt de I'escenari, que
penses del públic?
Que m'agrada que hi siguin. Sempre
necessit estar connectada amb ells. Si
no hi ha comunicació, em desfaig en

peces fins que trob el punt.

Vius en la música les 24 hores del

dia, ja m'entens?

Sí, hi vise des de petita. Dins el cap
sempre tene música que sona a tota

hora. És un deIs elements basics de la
meva vida. Per a altres són els doblers
o la fama, i per a mi és la música. Fins
i tot, enmig d'un concert, escoltant-Ia,
sé que em tornara a sortir en algun
moment.

I la família ho entén?

Sí, tene una farrulia meravellosa. Ara
eIs fills són grans i no soIs ho entenen,
sinó que em donen suport, em respec
ten i m'han ajudat molt. Ho valoren.
A casa som molt independents.
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LLIBRES

Manuel Forcano:

poesia en forma d'amor

Companyia i calideses íntimes m'ha produit un poeta que

conjuga dos elements que solen anar disjunts: saviesa i jo
ventut. Manuel Forcano va néixer a Barcelona el 1968 i,
actualment, és professor d'hebreu de la Universitat de Bar

celona. Aquest coneixement de la Ilengua hebrea amb el

seu amor a la poesia ha generat un prodigi: tenim magnífi
ques traduccions seves de lírics hebreus desconeguts com

Pinkhas Sadé, Roni Someq (que va assistir al primer Fes

tival de Poesia de la Mediterránia de Palma i que pogué
rem entendre gracies a les versions de Forcano), i del pa
triarca Iehuda Amikhai, de qui el 1995 va publicar una

antologia titulada Queda 't amb mi. Acab de Ilegir el seu

poemari De nit (col-lecció Balenguera, Moli), que va

escriure entre Barcelona i Damasc els anys 1992-1995.

Pero cal subratIlar que ja ha publicat D'un record a l'altre

(premi Amadeu Oller 1992), Les mans descalces (premi
Josep Maria López-Picó1992) i De memoria (finalista del
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69+ 1 =70 anys de Martí i Poi
Quan un d'aquests horabai
xes (que pot ser al dematí)
de canvi d'estació t'ataca,
complice Lector, amb un

vent de paper de vidre que
et deixa la sensibilitat feta

un Ecce Homo, quan et

sents borderline de l'abisme
de les punyentes tristeses o

col-leccionant nits d'insom
ni fortes, hi ha un remei

que, si el prens amb la dosi

adequada, pot tenir efectes

espectaculars per reequili
brar aquesta frágil i com

plexa situació que anome

nam salut: llegeix MiqueI
Martí i PoI (MMP). Aquest
gasetiller ha de reconeixer

que amb eli, amb el poeta
de Roda de Ter, em passa un

fet excepcional: a partir de
la persona vaig penetrar l' o

bra. Normalment, he tengut
una certa prevenció contra

la coneixenca d' escriptors.
Si m' agrada la seva feina,
quan els trob en persona la

majoria de vegades em de

cepcionen en la seva do

mestica quotidianitat per

que no té els imaginaris que
el meu esperit de lector els
havia illuminat. I el vice
versa també funciona. Per

aixó anava molt blindat
contra MMP perque, a més
a més, era 1'únic poeta best
selleria que havia venut

rnilers d'exemplars d'algu
nes obres com Estimada
Marta i Llibre de les Soli

tuds, i mirava amb suspica
cia aquesta popularitat tan

escandalosa. I conéixer-lo
va ser estimar-lo. Més enlla
de qualsevol precaució vaig
sintonitzar a les totes amb

aquell home malalt, assegut
en una cadira de rodes i que,
amb unes paraules males

d'entendre, em deia infini
tament més que si hagués
fet discursos vocalitzats per
a un curs de catalá per a es

trangers. I vaig penetrar en

la jungla tan transparent
com complexa dels seus

versos: aquella materia ver

bal tenia la forca enganxa
dissa de les seduccions més

pregones perque cantava,
com els classics de tots els

temps, els sentirs més hu
mans: l'amor, la solitud, el

país, la llengua, la mort, l' a

mistat, l' envelliment, el do

lor, etc., i ho feia amb

aquest rara complicitat que
produeix la música íntima
dita a cau d' orella, a cau de

peU, a cau de cervell. L' any
passat l' agitador cultural
Antoni Artigues va moure

un fet avantguardista, di
vertit i pioner en el temps:
celebrar a la Universitat de

les Illes Balears els 69 anys
de MMP. I en Miquel ac

cepta el joco Va venir eU, la
Montserrat Sans, la com

panya savia i amable, i l'a
mic Lluís Llach, i amb els

estudiants de Magisteri Tea

tre-Mag Poesia organitza
rem una de les mogudes
poetiques-sexi-divines més
intenses que he viscut en

aquests darrers temps (tan
durs i eixorcs per a les líri

ques). Ara, en una de les
novetats socials més sorpre
nent i insólita que he vist,
per celebrar els setanta anys
de MMP s'han conjugat un

fotimer d'activitats: a Cata-
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LLlBRES biel mesquida

lunya Jordí Pujol ha pro
clamat el 3 de mare l' Any
MMP, des del Palau de la
Generalitat, i li ha concedit
la Medalla d'Or amb un

decret en que es diuen coses

tan rares per al llenguatge
burocrátic com: «Ha de
mostrat a bastament saber
connectar sempre amb gent
de tot estrat, edat i condició,
i mantenir la poesia com a

veritable genere popular»;
Antoni Tapies n' ha fet un

cartell cornmemoratiu; la
Universitat de Vic ha orga
nitzat un col-loqui MMP
titulat Cinquanta anys de

poesía. 1948-1998 i l'Ins
titut loan Lluís Vives, que
reuneix totes les universi
tats dels Parsos Catalans, li
retrá un homenatge en el
seu si; el 25 de febrer d' en

guany es crea l' Associació
MMP per donar marxa a la
seva obra i a la poesia;
s'han imprimit 35.000 pos
tals que aniran als centres

docents perque els estu

diants el felicitin; la Funda
ció Caixa de Girona inau

gura el 19 de mare una mos

tra, MMp, 70 anys, que
estará oberta fins al 30 d'a
bril i que recull primeres
edicions originals de tots els
seus llibres, antologies, lli
bres traduits, publicacions
periodiques sobre l' obra,
fotografies del poeta, una

mostra de la seva corres

pondencia, obres d' art ori

ginals de Miró, Guinovart,
Tapies i Ráfols Casamada

inspirades en la seva obra,
poemes, articles, prolegs,.
discos i 50 objectes perso
nals; la Universitat Autono
ma de Barcelona l'investira

doctor honoris causa el 14
d'abril; la casa discográfica
Dismedi prepara una reco

pilació de cancons amb lle
tra del poeta (l'han musicat
gent tan diversa com Maria
del Mar Bonet, Lluís Llach,
Celdoni Fonoll o Rafel Su
birachs) i se n'editaran al

gunes cancons que ell inter
preta al comencament de la
Nova Caneó; una web del

Departament d'Ensenya
ment de la Generalitat in
formara de la seva obra; es

publicara la seva biografía,
MMP. L'arrel i l'escorca,
d'Ignasi Pujades, a l' edito
rial Proa; l'editorial Barca
nova treu els llibres Bon

Profit! i Per molts anys!
amb il-lustracions de Car
me Solé i acompanyat d'un
disc compacte amb música
de Toti Soler i veu de Cinta

Massip, i també una Anto

logia d'aniversari a cura

d'Álex Broch i el dossier
didáctic MMp, selecció de

poemes, i, finalment, Ra
mon Besora signa el libre
d' articles Poesía í escola;
l' editora del poeta, Edicions
62, ampliara la Biblioteca
MMP amb la reedició de
nous títols que s'afegeixen
als cinc que han sortit: Pa
raules al vent, El fugitiu, El

poble (aquest llibre va ser

editat per primera vegada a

Mallorca dins la collecció
La sínia, dirigida per Po
mar i Frontera), Vint-i-set

po emes en tres temps i Suite
de Parlava. I més i més i
més festes per a un home

que ha fet de la seva parau
la aliment nutritiu i gustós.
Per molts anys llum, poeta
amic MMP!
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premi Carles Riba 1998). A De nit he descobert una veu

carnal amb nitideses classiques que canta sobretot les
emocions de l'amor i del desamor, la intensitat efímera
dels sentiments, la condensació fulgurant dels instants
perduts. Hi ha moltes de lectures dels grans mes tres
mediterranis (De Catul a Juvenal, de Plató a Kavafis,
d'Horaci a Blai Bonet, d'Homer a Carner, de Saba a

Ferrater, etc.), que ressonen com ecos de tradició dins
uns versos lliures amb exquisides musicalitats contingu
des entre bells excessos conceptuals. La desmesura d'un
Iove story, Antioquia vista a través d'una conversa de
teléfon, l'espera de l'enamorament dels darrers dies de

maig, la tendror de l'oasi de Siwa, el trompe l'oeil de l'a
legria i la tristor, els regalims d' un comiat amb gelat de
vainilla, els crits electrics que hi ha rere les aparences
més calmades i suaus, la tinta del desamor, l'irnrnens
silenci d'un amor secret a Arabia, la conversió dels
records en natures mortes: tota aquesta galeria d'estats
humanals forma ellaberint noctum del poeta, que batega
en pell viva davant qualsevol bri de sentit i l'intenta agla
pir amb les xarxes dels versos. I ho aconsegueix. Per aixo
De nit esdevé un conjunt de monumentum, de caceres de
sensacions convertides en dicció musical, en verb flame
jant, en escenografia sonora de tot un diccionari personal
de sabers amorosos. Escolta'n, Lector, un tast quasi a

l' atzar. «Al Museu Arqueologic de Damasc. Aquesta
tarda, sol i en silenci, / vagarejant per la penombra / da
questes sales grans i altes de sostre, / t'he vist de sobte /
en un cos sense mans de marbre nu, / com vaig deixar-te.
/ I he besat els teus lIavis / d' estatua. / Perque som part de
la mateixa runa.» Hi ha molta de sensibilitat per la llen
gua, pels lIenguatges, en aquesta poesia de Forcano que
acarona els mots com si fossin fruites madures que ali
mentaran tantes de fams, recipients sagrats per estotjar-hi
els sues de les delícies que assaciaran les nostres sets o

cordes d'un instrument que ens consolara de tantes triste
ses vitals i tants d' amors inhabitats. Josep Piera, en un

proleg que destil-Ia aquesta espontanei'tat amistosa tan
mala de trobar en escriptors catalans parlant d' altres
escriptors catalans, ho ha dit també amb paraules plane
res i riques: «EI que mou els mots, ara, ja no és el desig
sense nom i l'espera esperancada, és la vivencia efímera
i absoluta de l'amor, del goig sentit en secret i de tot cos;
la paraula, pera, no l'exalta ni el convoca, sinó que l' e

voca en un paisatge cálid -Damasc, Jerusalem-, de de la
distancia, la soledat i la fredor urbanes de la quotidianitat
barcelonina, com veient esvanir-se els somnis del goig,
sempre efímers, en la lIunyania dels records, quan no en

la desmemoria que no vol ser oblit.» Hi ha obagors fon
des dins els paisatges assolIetats de Forcano. No pensis,
Lector, que aquest jove poeta no ha tocat amb les mans

de la lletra els abismes de les desesperacions diáries. EIs
seus mots cremen dins la nit per encendre perfums i fer
de bálsam i de memoria d'aquelIs moments en que vatem
creure que érem felices ...

61



LA BOTIGA d'EI Mirall

El celler artesa de Sebastia Pastor
Aquest celler artesa és un dels més importants de

Santa Maria del Carní. Conegut tradicionalrnent
com Can Vinagre, es dedica al conreu de la vinya i
a l'elaboració dels seus vins des de l'any 1930.
Uns vins artesans que encara es venen habitual
ment en el mateix ceIler. En els darrers anys, pera,
Sebastia Pastor ha comencat a embotellar en peti
tes quantitats. Elabora vi negre, rosat i blanc, amb

les varietats Manto Negro, Callet, UIl de Liebre i

Premsal Blanc. Té les vinyes al PIa de Buc, el

Bassol i el Torrent Fals, unes terres que pel seu

microclima i condicions del sol reuneixen oprimes
condicions per produir un bon vi. Vins que tenen

sabors antics i regust d' autenticitat. A Can Vinagre
tothom viu de la terra, mentre Sebastiá i el seu pare
trebaIlen en el vinyet, Catalina, la seva dona, i la

seva mare, atenen el celler. No és estrany que

aquests vins artesanals, fets d'acord amb les técni

ques més tradicionals, tenguin un prestigi ben

guanyat entre els coneixedors dels vins autoctons.

Can Vinagre. Carrer Paborde Jaume, 17 A. 07320

Santa Maria del Camí. Tel. 971-620358.

Nous amb mel de Ca Nostra

,flrooudc
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La mel produída per Antoni Cerda i Baltasar
Pons a Llucmajor és de primera qualitat. Amb
la denominació de Mel de Ca Nostra elaboren
Mel de Primavera, Mel d'Estiu i Mel de Tardor.
EI seu objectiu, com a apicultors i comercialit
zadors de la seva producció, és aprofitar les

qualitats de la mel mallorquina, afavorides per
un regim pluviométric escas que determina un

producte d'una qualitat, una textura i un aroma

excel-lent. La Mel de Primavera és l'anomena
da de mil flors o de rnaig i conté flor de taron

ger, ravenissa, cards, batzers i arbres fruiters.
Una mel moIt aromática i ben configurada.
Aquesta combinació de Mel de Primavera amb
nous és una bona mostra que de la perseveranca
en l'obtenció d'un producte natural és d'on pot
sortir la qualitat.

Antoni Cerda i Baltasar Pons. L1ucmajor.
Tel. 971-120131 i 971- 120474.
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_2: __Iº __��!0q_ lo prevenció és lo millor eina,

Perque en cada accident laboral hi perdem tots. La prevenció
dels riscs laborals és una preocupació constant per a

treballadors, empresaris, agents socials i institucions, pero
aixó no basta. Hem de donar una passa endavant per

aconseguir una cultura de la prevenció, on la formació, la

informació i la investigació millorin les condicions laborals

i disminueixin els accidents. Hem d'esser conscients de la

rendibilitat social, humana i económica que suposa invertir

en la prevenció dels riscs laborals.

FACEM DE LES BALEARS UN LLOC SEGUR TAMBÉ PER FER FEINA

Amb el suport del CONSELL BALEAR DE SALUT LABORAL


